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Rapi-Jaubert Szilvia

Tisztelt Olvasó!

Az Ukrajna elleni orosz invázió az elmúlt évtizedek egyik legnagyobb katonai konfliktusa a nyugati 
világban, és a fizikai támadások mellett jelentős kiberháború is zajlik. Sajnálatos módon a digitális 
áldozatok közé tartoznak a konfliktusban közvetlenül nem érintett szervezetek is, például olyan 
nemzetközi vállalatok, amelyek irodái vagy gyárai Ukrajnában vannak. Amíg a konfliktus fennáll, az 
ilyen jellegű járulékos károk elkerülhetetlenek. Hasonló problémák figyelhetők meg a világ más konfliktusaiban és háborúiban is, 
és szembesülünk azzal, hogy a „kiberfegyverek” általában nem sokat törődnek a határokkal vagy a nemzetekkel. Mire számítha-
tunk 2024-ben az informatikai biztonság területén? címmel tesszük közzé Stratégiák & Megoldások rovatunkban Eddy Willems, az 
informatikai biztonság és a rosszindulatú programok jól ismert szakértője által összeállított előrejelzést.

A Supply Chain Monitor szaklap kizárólag digitális formátumban jelenik meg, amely weboldalunkon, 
scmonitor.hu is bármikor, bárhonnan és bármely mobileszközről elérhető. 

AZ MI-KÉSZSÉGEKRE VONATKOZÓ EURÓPAI 
STRATÉGIA

Az IVSZ - Digitális Vállalkozások Szövetsége és a Budapesti 
Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem részvételével 
zajló ARISA projekt (Mesterséges Intelligencia Készségek 
Szövetsége) keretében elkészült az a stratégia, amelynek 
mentén Európában jelentősen gyarapodhat az MI technoló-
giákat készségszinten használó szakemberek száma – belő-
lük ugyanis jelenleg komoly hiány mutatkozik. A most elké-
szült stratégia egyértelmű irányokat jelöl ki az MI-készségek 
elsajátításának felgyorsításával kapcsolatban. 2024-ben már 
néhány továbbképzési program pilotja, illetve a mestersé-
gesintelligencia-kurzusok tantervének kialakítása is meg 
fog történni – áll a január 30-án kiadott közleményben.
A mesterséges intelligencia gyorsan fejlődő területén az 
európai MI-készségekre vonatkozó stratégia széles körű 
kutatás, együttműködés eredményeként jött létre, és konk-
rét menetrendet ír le ahhoz, hogy miként lehet képes 
Európa kielégíteni az MI-szakemberek iránti növekvő keres-
letet.  Az ARISA projekt várakozásai szerint a mesterséges 
intelligencia átalakítja az iparágakat, és alapvetően befo-
lyásolja a szervezetek működését a kutatás-fejlesztéstől az 
üzemeltetésig, a HR-től a marketingig.
Transzformáló hatása miatt az MI ugyanakkor komoly lehe-
tőségeket is rejt magában – például nagyobb hatékony-
ságot, költségmegtakarítást, adatvezérelt döntéshoza-
talt –, ezért fontos, hogy nem csupán IT szakembereknek, 
fejlesztőknek kell értenie hozzá, hanem a politikusoknak, 
döntéshozóknak is ismerniük kell az MI alapjait, hogy tisz-
tában lehessenek a felhasználási lehetőségeivel, és azzal, 
miért kell etikusan eljárni ebben. Az ARISA keretében tavaly 

elkészült AI Skills Needs Analysis tanulmány eredményei 
szerint a következő évek során külön MI-stratégákra, MI-eti-
kusokra és MI-minőségbiztosítókra lesz szükség a vállala-
toknál, valamint a projektmenedzsertől a pénzügyi veze-
tőig a munkatársaknak el kell sajátítaniuk az új típusú kész-
ségeket, de a felsővezetők sem vonhatják ki magukat a 
továbbképzésből.
A mesterséges intelligencia gazdasági megtérülése növek-
szik, és a mesterséges intelligencia révén egyre nagyobb 
költségmegtakarítás érhető el, a legnagyobb javulás a ter-
mék- és szolgáltatásfejlesztés, a marketing és az értékesí-
tés, valamint a stratégia és a vállalati pénzügyek területén 
érhető el  a McKinsey 2022-es kutatása szerint. Ezek kiakná-
zásához azonban sürgős figyelmet kell fordítani az MI-kész-
ségek fejlesztésére.
Az ARISA szakértői szerint olyan oktatási és képzési prog-
ramokba kell befektetni, amelyek biztosítják az egyének 
számára a mesterséges intelligencia hatékony használatá-
hoz szükséges ismereteket, és megnyitják Európa előtt az új 
üzleti lehetőségeket.
– Ahhoz, hogy a magyar vállalkozások eredményesebbek 
legyenek, több területen is igénybe kell vegyék a MI-tech-
nológiákat a hatékonyságnövelés céljából. A mesterséges 
intelligencia használatában azonban egyelőre nem jeles-
kednek a magyar vállalkozások: a Digital Decade/DESI sta-
tisztikái szerint a 7,9 százalékos uniós átlagtól jócskán elma-
radva, mindössze 3 százalékuk alkalmazza ezeket. Az ARISA 
keretében készült stratégia szerint a legnagyobb mérték-
ben a készségek hiánya akadályozza az MI technológiák 
bevezetését és alkalmazását, nem pedig az eszközök hiánya 
vagy az esetleges költségek.  Ezért is éreztük az IVSZ-nél »
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szükségét annak, hogy csatlakozzunk a szövetség munkájá-
hoz, és így tagvállalataink, és természetesen a hazai döntés-
hozók, vállalatvezetők számára is elérhetővé tegyük a mes-
terségesintelligencia-készségekről szóló kutatási eredmé-
nyeket, majd a projekt későbbi szakaszában a képzéseket – 
mondta Tajthy Krisztina, az IVSZ főtitkára.
A projekt egyik célja ugyanis egy moduláris tanfolyamok-
ból álló, rugalmas és adaptálható mesterséges intelligen-
cia készségek fejlesztésére vonatkozó tanterv kidolgozása. 
Ezek a modulok testre szabhatók és kombinálhatók a tanu-
lók egyedi igényeinek és céljainak megfelelően, így sokol-
dalú és személyre szabotta megközelítést biztosítanak az 
MI-vel kapcsolatos ismeretek oktatásához. A tanulók kivá-
laszthatják az igényeiknek megfelelő konkrét modulokat, 
az intézmények pedig könnyen frissíthetik és adaptálhat-
ják programjaikat, hogy naprakészek maradjanak a fejlődő 
MI-technológiákkal és trendekkel. A moduláris felépítés-
ből adódóan a képzési rendszer is gyorsan reagálhat a dina-
mikusan és jelentős mértékben változó piaci környezetre 
és iparági fejleményekre. Az ebben a formában kialakí-
tott képzések várhatóan 2025-ben pilot formátumban már 
el is fognak indulni, de már 2024-ben is várható egy-egy 
továbbképzés.
Az ARISA projekt tagjai az elkövetkező években folyama-
tosan vizsgálni fogják a piac által igényelt MI-készsége-
ket, illetve azt, hogy ezeket mennyire fedik le a képzések. A 
hatékony képzési rendszer kialakítása érdekében a szövet-
ség meghatározza majd az MI-hez kapcsolódó szerepeket 
és készségeket, valamint certifikációs keretrendszereket, 
akkreditációs folyamatokat fog kialakítani.
Az ARISA szívesen látja mindazok csatlakozását, akik vala-
milyen formában hozzá tudnak járulni a stratégia megvaló-
sításához, a szövetség munkájához. 

FONTOS MÉRFÖLDKŐ A BUDAPESTI GYÁRBAN 

Újabb fontos mérföldkőhöz érkezett a müncheni székhe-
lyű Knorr-Bremse Rail Vehicle Systems felügyelete alatt a 
magyarországi leányvállalat által fejlesztett és gyártott sze-
mélyvonati központi ütköző- és vonókészülék: a Hitachi Rail 
megrendelésére elkészültek a budapesti gyártósoron az 
első sorozatgyártott termékek – olvasható a január 25-én 
kiadott közleményben.
A milánói metróhálózatra készülő 46 darab új szerelvénybe 
építi be a Knorr-Bremse Vasúti Jármű Rendszerek Hungária 
Kft. által fejlesztett és gyártott első személyvonati automata 
ütköző- és vonókészülékeket a Hitachi Rail; a kész elemek 
már úton vannak az északolasz nagyvárosba. Az Azienda 
Trasporti Milano megrendelésére készülő metrókat hatko-
csis elrendezésben, háromféle készülékkel szerelik: auto-
mata, félállandó és merevcsöves egységeket is beépítenek 
az új vonatokba.
Az új járművekbe számos Magyarországról érkező 
elem kerül: a központi vonó- és ütközőkészülékek mel-
lett budapesti szakemberek fejlesztették és gyártották a 

metrószerelvények fékrendszerét, a FlexControl elnevezésű 
moduláris fékvezérlést, illetve a légellátási rendszereket is. 
A Knorr-Bremse szállítja majd az újgenerációs metrók ajtó-
mozgató szerkezeteit, amelyek alacsony karbantartási költ-
ség és nagy megbízhatóság mellett biztosítják a gyors 
utascserét, a metrót üzemeltető szakembereket pedig a 
Knorr-Bremse Budapest Szerviz Központjának munkatár-
sai képezik ki a központi vonó- és ütközőkészülék időszaki 
karbantartására.
Ezzel töretlen marad a Knorr-Bremse milánói jelenléte, 
hiszen az olasz iparváros mind az öt metróvonalán futó 
összes szerelvénybe korábban is a németországi központú 
gyártó fejlesztette és gyártotta a fékeket és vezérlésüket. Az 
új szerelvények a milánói 1-es, 2-es és 3-as vonalon közle-
kednek majd. Az első új vonatok várhatóan 2024 második 
negyedévében állnak forgalomba. A Knorr-Bremse Buda-
pest 2026-ban végez a fékrendszerek, valamint a központi 
vonó- és ütközőkészülékek leszállításával.
A személyvonati kuplung fejlesztése a Knorr-Bremse Buda-
pestnél 2019-ben kezdődött, és a Hitachi Rail megrendelése 
jelenti az első szériagyártási projektet. Az üzlet piaci értéke 
több tízmillió euró. Ezzel párhuzamosan folyamatosan zaj-
lik a szintén budapesti szakemberek által tervezett tehervo-
nati automata vonó- és ütközőkészülék tesztelése: Német-
országban, Svájcban és Svédországban is zajlottak helyszíni 
próbafutások.
– A közlekedési infrastruktúra korszerűsítése nélkülözhetet-
len ahhoz, hogy a vasúti személy- és teherszállítás verseny-
képesebb, fenntarthatóbb legyen. Ebben a folyamatban a 
magyar szakembereknek elévülhetetlen érdemei vannak, 
hiszen aktív közreműködésük mellett zajlik a vonó- és ütkö-
zőkészülékek, valamint a fékrendszerek fejlesztése, amely-
nek során az eco-design szemléletet is figyelembe véve 
folyamatosan törekszünk a környezeti lábnyom csökkenté-
sére – mondta Veres László, a Knorr-Bremse Budapest ügy-
vezető igazgatója. 

ÚJABB AKVIZÍCIÓ A WABERER’S CSOPORTNÁL

Újabb akvizíciót zárt sikeresen a Waberer’s Csoport, 
miután felvásárolta a Petrolsped Csoport, Magyarország 
egyik vezető, Európában is aktív vasúti logisztikai szolgál-
tató társaságának 51 százalékát. Stratégiai céljainak meg-
felelően a lépéssel a Waberer’s belépett abba a speciális »
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szállítmányozási szegmensbe, mely jelenleg döntően vas-
úti szolgáltatásokat vesz igénybe – jelentették be sajtó-
közleményben, február 2-án.
A Waberer’s International lezárta a Petrolsped Csoport 
többségi, 51 százalékos részesedésének felvásárlását, így 
Magyarország egyik vezető vasúti logisztikai szolgáltató 
társaságának akvizíciójával belépett abba a speciális szál-
lítmányozási szegmensbe, mely jelenleg döntően vas-
úti szolgáltatásokat vesz igénybe (például agrártermé-
kek, építőipari termékek). A tranzakcióval a Waberer’s Cso-
port jelentős lépést tesz multimodális szolgáltatási port-
fóliójának kiépítése, valamint vasúti logisztikai képessé-
geinek fejlesztése felé. A lépésnek köszönhetően a hazai 
piacvezető komplex logisztikai szolgáltató jobban megfe-
lel annak az európai uniós elvárásnak, mely szerint a hosz-
szú távú fuvarozási feladatokat minél nagyobb arányban 
vasút segítségével kell végrehajtani. A Petrolsped tapasz-
talata, ügyfélportfóliója és eszközeinek integrálása révén 
a Waberer’s minden szükséges képességnek a birtokába 
kerül ahhoz, hogy a hazai és regionális vasúti alapú logisz-
tikai piac versenyképes és jelentős szereplőjévé váljon.
A Petrolsped meghatározó piaci pozícióját mutatja, hogy 
a vasútvállalati árbevétel rangsorban az elmúlt években 
a TOP 3 szereplő között volt. A Csoport – részben saját 
vasúti járművekkel – döntően Magyarország és Romá-
nia területére fókuszálva nyújt kötött pályás szállítmányo-
zási szolgáltatásokat közvetlenül, valamint lányvállalatain 
(Pultrans, illetve PSP Cargo Romania) keresztül. A Petrol-
sped 1997 óta változatos szolgáltatási portfóliót épített 
ki, amely nagy rugalmasságot biztosít mind a tömeges, 
mind a speciális vasúti szállítási igények kiszolgálására. E 
szolgáltatások többsége Magyarország és a régió mellett 
Európában is elérhető. A Waberer’s közúti fuvarozási üzlet-
ágához hasonlóan a Petrolsped is ötvözi az alvállalkozók 
segítségével történő rugalmas szállítmányozási, valamint 
saját mozdony- és vagonportfólióval végrehajtott vasúti 
fuvarozási szolgáltatásokat. A vállalat által szállított főbb 
árucsoportok közé tartoznak többek között a mezőgazda-
sági termékek, az építőipar vagy erőművek nyersanyagai, 
olajtermékek és járművek. A Petrolsped emellett egy kor-
szerű intermodális terminál építésének végső fázisában 
van Dél-Magyarországon, amely várhatóan már 2024-től 
alapot jelenthet a Balkán és Nyugat-Európa közötti inter-
modális fuvarozás támogatásához. A Petrolsped Csoport – 
a jelen tranzakció keretében megvásárolt tagvállalatokkal 
számolva – 2022-ben 53 millió eurós konszolidált árbevé-
telt ért el 4,7 millió eurós EBIT mellett. 

SZÉN-DIOXID-MENTES JÖVŐ

Szén-dioxid-mentes jövőre készül a HEINEKEN: világszerte 
csökkenti üzemei energiafelhasználását és karbonlábnyo-
mát. A világ több mint 70 országában jelenlévő HEINE-
KEN sörgyártó a Siemenset választotta partnerének a glo-
bális nettó zéró kibocsátási ütemterve megvalósításához, 

melynek célja, hogy 2030-ra nettó nullára redukálják a 
közvetlen (Scope 1) és a vásárolt energiából származó 
(Scope 2) kibocsátásukat az összes gyártóüzemükben. A 
két vállalat így egy hosszú távú szén-dioxid-mentesítési 
program keretében, Siemens-megoldásokkal fogja csök-
kenteni sör-, illetve malátagyártó telephelyeinek energia-
felhasználását – jelentették be sajtóközleményben, január 
26-án.
Ehhez elkészítették egy tipikus HEINEKEN sörgyár energia-
rendszerének virtuális modelljét, és így, digitális iker tech-
nológia segítségével elemezték a jelentős energiamegta-
karításra alkalmas területeket. Kimutatták, hogy a sörfő-
zési folyamatokhoz szükséges fűtési és hűtési rendszerek 
az energiafelhasználás mintegy 70%-át adják. Ezek opti-
malizálásával, a Siemens kalkulációi szerint üzemenként 
akár 15-20%-os energiamegtakarítás és átlagosan 50%-os 
szén-dioxid-csökkentés érhető el.
Ennek megvalósítása érdekében skálázható, végponttól 
végpontig tartó Siemens-megoldásokat fognak bevezetni 
a HEINEKEN gyártóüzemeiben. A dekarbonizációs folya-
mat során először 15 üzemben fogják ezeket alkalmazni, 
többek közt a hazai gyártóegységben is.
A globális projekt során a digitális ikerszimulációk, vala-
mint az egyes telephelyek működési adatait felhasználva a 
Siemens emellett megújuló energiával működő hőszivaty-
tyúkkal villamosítja majd az üzemekben a fűtési és hűtési 
folyamatokat, csökkentve ezzel a sörgyár fosszilis energia-
hordozókra való utaltságát. A rendszert a Siemens Cooling 
Plant Optimization algoritmusa fogja felügyelni, vezérelni 
és optimalizálni, amely beépített analitikát használ a telep-
helyek adatainak elemzésére, ezzel csökkentve az energia-
költségeket, valamint biztosítva a hatékony működést. 
A megállapodás része egy ötéves teljesítmény- és felügye-
leti szerződés is, amelynek keretében a Siemens a termelő-
egységek adatain alapuló távfelügyeletet biztosít. 

A FENNTARTHATÓSÁGOT CÉLOZZA 

Az Infogroup újabb helyszínen kezd fejlesztésbe. A leg-
újabb logisztikai park helyszíne, az IGPark Debrecen a 
napokban kapta meg az építési engedélyt. A fejlesztés 
különlegessége, hogy a cégcsoport a BMW-gyár közvet-
len közelében megvalósuló logisztikai-csarnok építését 
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Rail Cargo Hungaria
Dr. Kovács Imre a Rail Cargo Group (RCG) 
Igazgatóságában betöltött megbízatását 
követően visszatért a Rail Cargo Hungaria 
vezérigazgatói pozíciójába. További vál-
tozás a menedzsmentben, hogy a CFO 
tisztségét 2024. február 1-től Raisz Csaba, 

a MOL Petrolkémia korábbi pénzügyi vezetője tölti be. 

Audi Hungaria
2024. február 1-től Michael Breme veszi 
át az Audi Hungaria igazgatóságának 
elnöki pozícióját Alfons Dintnertől, aki 
a Volkswagen Konszernben eltöltött 40 
sikeres év után a jövőben teljes mérték-
ben a privát életére fog koncentrálni.

SZEMÉLYI HÍREK

és üzemeltetését is ’zöld’ alapokra kívánja helyezni – adta 
hírül a cég február 16-án.
– Tisztában vagyunk azzal, hogy ipari-logisztikai ingatlan-
fejlesztőként nem csupán a térségek gazdasági fejlődé-
sét tudjuk támogatni, de felelősségünk is van abban, hogy 
parkjaink ökológiai lábnyomát lehetőségeink szerint mini-
malizáljuk. Ez nyilván nem egyszerű, hiszen mégiscsak egy 
ipari környezetről beszélünk, de illeszkedve a cégcsopor-
tunk ESG stratégiájába Debrecenben „eco-industrial” kon-
cepció megvalósítását tervezzük – mondta Kovács Máté, a 
projekt társaság ügyvezető igazgatója.  
A cég a már megszokott zöld megoldások – például nap-
elem, napelempark – alkalmazása mellett olyan újszerű 
megoldásokat keres mind az épület, mind a környezet 
fenntartható megvalósításához, melynek nem csak a fej-
lesztés, hanem az üzemeltetési szakaszban is érezhető 
hatása lesz. 
Ennek első lépéseként az IGPark Debrecen esetében pél-
dául úgy döntött, hogy a 23 000 m2-es logisztikai csarnok 
energiaszükségletét teljes egészében elektromos- és alter-
natív energia biztosítja. 
– 2019-ben új környezetpolitikát hirdettünk. Ennek része-
ként számtalan olyan intézkedésről döntöttünk, amelyek 
mind egy célt szolgáltak: Debrecen környezetének meg-
óvását. Ha azonban környezetvédelemről és fenntartható-
ságról van szó, nem árt, ha vannak olyan szövetségeseink, 
akikkel vált vállnak vetve, közösen kereshetjük és találhat-
juk meg azokat a zöld megoldásokat, amelyek garantálni 
képesek a tiszta és élhető jövőt. Ilyen szempontból Deb-
recen rendkívül szerencsés helyzetben van, mert a több 
éve, évtizede itt működő vállalatok – mérettől függetle-
nül –, valamint a gazdasági övezetekbe települő cégek is 
egyre nagyobb és komoly elköteleződést mutatnak a kör-
nyezetvédelmi, fenntarthatósági szempontok érvényesí-
tésére. Így van ez az Infogroup által építendő új logisztikai 
csarnok esetében is – hangsúlyozta Papp László, Debrecen 
polgármestere. 

HÁROM MILLIÓ POGGYÁSZ ÚTJA

Az Emirates a poggyászkezelés terén az elmúlt 3 év legfor-
galmasabb telét zárta, a 2023 szeptemberétől 2024 janu-
árjáig tartó időszak statisztikái pedig kiváló eredmények-
ről tanúskodnak. Miközben havonta átlagosan 2,7 millió 
csomagot kezelt, a világ legnagyobb nemzetközi légitár-
saságával Dubajból érkező vagy átszálló utasok poggyá-
szának 99,9%-a érkezett meg időben, a megfelelő célállo-
másra – áll a február 5-én kiadott közleményben. 
Egy átlagos Emirates-utazás során az utasok poggyá-
szai saját útjukat járják, miközben a légitársaság csapa-
tának számos tagjával találkoznak. Elsőként a hordár 
kocsijától eljutnak a check-in ügyintézőig, majd felkerül-
nek a poggyászszalagra, amely elviszi őket az úgyneve-
zett „Boss Room”-ig, ahol átvizsgálják őket a csúcstech-
nológiás biztonsági rendszerrel. Ezt követően a dnata 

munkatársai poggyászkonténerekbe teszik őket, majd az 
Emirates repülőgépe felé tartó kocsikra, onnan pedig a 
gép rakterébe kerülnek, hogy együtt utazzanak a tulaj-
donosaikkal, végül pedig a célállomáson találkoznak a 
poggyászkezelőkkel.
Ritkán, de előfordulhat, hogy a poggyász késve érkezik 
meg, ennek pedig különböző okai lehetnek. Előfordul-
hat, hogy a lényeges információkat tartalmazó poggyász-
címkék véletlenül leszakadnak a csomagról, vagy egy-egy 
poggyász leesik a zárt rendszerű poggyászszalagról, pél-
dául amikor gyors tempóban kanyarodik – ezt a helyzetet 
a kamera rögzíti, és az esetek többségében azonnal orvo-
solható. Megtörténhet, hogy egy átszálló járat az időjárás 
vagy egy beteg utas miatt késik, ami lehetetlenné teszi, 
hogy a csomagot időben levegyék, majd áttegyék az utas 
átszálló járatára. Ebben az esetben az ügyfél csomagját 
azonnal felrakják a következő járatra. Ezt a komplex, össze-
hangolt munkát automatizált rendszerek végzik: a Dubai 
Airport poggyászkezelő rendszere, a dnata poggyász-
egyeztető rendszere és az Emirates Bag Connect, amely 
nyomon követi valós időben a poggyász útját. Ez utóbbi 
felület az utasok számára is elérhető az Emirates alkalma-
zásában vagy a weboldalán.
Az Emirates poggyászkiszolgálási hibaaránya rendkí-
vül alacsony; a dubaji csomóponton áthaladó, és késve 
érkező, elveszett vagy eltévedt poggyászok száma mini-
mális, 1000-ből 1,3-at érint, amely majdnem harmincszor 
alacsonyabb, mint több más szolgáltatónál. Az elkerülhe-
tetlenül késő poggyászok 91%-a 72 órán belül visszakerül 
a tulajdonosához. Ez az arány azért is jelentős, mert a 140 
célállomásra repülő Emirates elsősorban nemzetközi pogy-
gyászokat és nemzetközi transzferpoggyászokat kezel, így 
a csomagok gyakran hosszú és kacskaringós utakat tesz-
nek meg, amelyek nagyobb figyelmet igényelnek, mint a 
belföldi utazások.  
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z Supply Chain Monitor: A Körber a dél-dunántúli régió egyik 
legjelentősebb iparvállalata. Hogyan jutott el idáig a társaság?
z Inotai István: A német hátterű Körber Hungária 1994-ben vásá-
rolta meg a pécsi Sopiana Gépgyárat és a jelentős beruházások-
nak, illetve az új megrendeléseknek köszönhetően stabil fejlődési 
pályára állította a nagy múltú vállalatot. 2020-ig elsősorban do-
hányipari gépeket gyártottunk. Ekkor egy stratégiai irányváltás 
részeként szorosabbra fűztük a kapcsolatokat a tulajdonos Kör-
ber konszern többi vállalatával és markánsan kiszélesítettük a ter-
mékportfóliót. Ma már a logisztikától a gyógyszeriparig számos 
szektornak készítünk egyedi gyártóberendezéseket. A Körber ezek 
révén az egyedi gépgyártás világpiacának kulcsszereplője, már-
pedig ez egy nagyon speciális szektor speciális kihívásokkal. Az 
ügyfelek rendkívül magas elvárásokat támasztanak irányunkba 
a minőség és a határidők tekintetében egyaránt. Ezek kielégíté-
séhez csúcstechnológiára, folyamatos innovációra és a termelés 
stabil hátterét fenntartó beszerzésre van szükség.

z Az ügyfelektől érkező nyomás milyen kihívásokat állít a be-
szerzés elé? 
z Kadur Szabolcs: Kevés olyan nagyvállalatot találunk Magyaror-
szágon, ahol ilyen magas szinten művelik ezt a szakmát. A munka-
társaimmal egyrészről rendkívül széles portfóliót menedzselünk: 
1350 partnerrel állunk kapcsolatban és mintegy 40 ezer tétellel 
dolgozunk. Ez komplex feladat, hiszen egyes termékekre kifejezet-
ten nagy volumenben van szükség, másokból csak néhány évente 

kell egy-egy. Másrészről a pécsi csapatunk párhuzamosan látja el 
az itteni gyár szükségleteit és SSC-ként támogatja a cégcsoport 
külföldi, elsősorban németországi egységeit. Nagyon jó a kapcso-
latunk a központi beszerzéssel, mondhatni vállvetve dolgozunk 
együtt. Ennek eredményeképpen bizonyos témákban mi vagyunk 
abszolút kompetensek, mi rendelkezünk a kellő szakmai tapaszta-
lattal és rálátással. A pécsi szervezet a beszerzési feladatok mellett 
supply chain managementre is fókuszál: fejlesztjük a beszállítói 
láncokat és támogatjuk a folyamataikat. A legfontosabb felada-
tunk a növekedés feltételeinek biztosítása, ami az egyedi gép-
gyártás minőségi elvárásai mellett nem könnyű. Kevés cég tudja 
garantálni az ügyfeleink által tőlünk megkövetelt technológiai 
színvonalat, ezért nagy látószögre és mély szakmai ismeretekre 
van szükségünk az igények lefedéséhez.

z Mi jellemzi a Körber pécsi beszállítói csapatát?
z Kadur Szabolcs: A 2010-es évek közepéig a magyarországi be-
szerzési csapat erősen operatív fókuszú feladatokat látott el. Öt 
évvel ezelőtt indult el a stratégiai beszerzés, eleinte kelet-euró-
pai bázison, a régió potenciális partnereinek feltérképezésével és 
hálózatépítéssel. A munka során egyre több speciális kihívással 
kerültünk szembe: az egyedi gépgyártás egyedi vevői igényeket 
generált, amelyek teljesítése erősen megoldásorientált hozzá-
állást kívánt meg tőlünk. A pécsi gyár portfólióváltása nyomán 
egyre több telephelyet szolgáltunk ki és a kapcsolataink is jóval 
túlnyúltak a régiónkon. Ha egy másik Körber-cég jobb beszállítói 

Jövőtálló beszerzés 
Az	egyedi	gépgyártással	foglalkozó	Körber	Hungária	Kft.	azon	kevés	hazai	nagyvállalat	közé	tartozik,	ahol	stratégiai	

beszerzési	feladatokkal	is	foglalkozó	kompetenciaközpont	működik.	Hogyan	üzemeltetnek	egy	több	mint	ezer	
partnerrel	kapcsolatot	tartó	szervezetet,	hogyan	tudtak	túllépni	az	operatív	feladatok	szintjén	és	hogyan	vált	a	

fenntarthatóság	a	gazdasági	érdeket	is	felülíró,	elsődleges	szemponttá	a	cég	beszerzésében?	Erről	beszélgettünk	
Inotai	István	ügyvezetővel	és	Kadur	Szabolcs	beszerzési	és	ellátási	lánc	szegmensvezetővel.

CíMlaponCíMlapon

Fotók: Körber Hungária Kft.

»
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bázist használt, felmértük és adott esetben integráltuk. Egy idő 
után már nem csak támogattuk, hanem át is vettük a döntésho-
zatalt. Vannak olyan portfóliók, amelyeket egy az egyben mi ve-
zénylünk. Emellett rálátunk a többi Körber telephely működésére, 
megosztjuk velük a jó gyakorlatainkat és kapunk is tőlük ilyeneket.

z Milyen irányelvek mentén működik ez a kompetenciaközpont?
z Kadur Szabolcs: A működési stratégiánk négy pilléren nyugszik. 
Az első és talán legfontosabb az értékteremtés. Nálunk a hoz-
záadott értéket a legjobb árak, a legjobb minőség, a termelési 
igényekhez igazodó határidők és a flexibilitás biztosítása jelenti. 
A munkatársaink alkotják a második pillért. Jelenleg 52 ember 
dolgozik a beszerzési szervezetünkben, összesen több mint 600 
évnyi, magas szinten kiaknázható szakmai rutinnal a hátuk mö-
gött. Előremutató javaslataik és kapcsolati tőkéjük révén nagyon 
komoly versenyelőnyünk keletkezik, a cég pedig nemcsak szlo-
genek szintjén fordít sokat a csapat fejlesztésére. Megbízunk a 
munkatársakban és inspiráljuk őket, ennek köszönhetően erősen 
kötődnek hozzánk. A junioroknak a fejlődésre, a senioroknak a 
tudásátadásra teremtünk lehetőséget, ezáltal a különböző ge-
nerációk és tudásszintek jövőtálló ötvözetét teremtettük meg. 
Fluktuáció szinte nem létezik, átlagban négyévente fordul elő 
egy felmondás. Viszont további növekedésben gondolkodunk, 
most is keresünk kollégákat operatív beszerző, stratégiai beszer-
ző és SCQM fenntarthatósági menedzser pozíciókba. A szakmai 
utánpótlás tekintetében is hosszú távra tervezünk, ezért idéntől 
professzionális beszerzés kurzust indítunk partnerünkkel, a Pécsi 
Tudományegyetemmel közösen a Közgazdaságtudományi Karon. 
A technológiai pillér lényege az adatbázisokon és analitikán ala-
puló egyedi megoldások. A szervezeti pillér kulcsát pedig a köz-
ponti beszerzési csapattal és a többi szakterülettel – konstrukció, 
termelés, értékesítés stb. – definiált kapcsolati pontok és együttes 
célok jelentik. 

z Hogyan alakultak a beszállítói kapcsolatok? 
z Kadur Szabolcs: A Körbernél a beszállítói forrás a teljes vállalati 
érték számottevő hányadát teszi ki, enélkül nem őrizhető meg a 
vezető pozíció egy ennyire technológiai szektorban. Nálunk nem 
jellemzőek a másutt előforduló, egyoldalú kapcsolatok. Nem ki-
használni akarjuk a beszállítókat és lenyomni az áraikat, hanem 
hosszú távú, kéz a kézben haladó együttműködésre törekszünk. 
Az elvárások és a követelményszint magas, nem könnyű bekerülni, 
de aki kiérdemli a bizalmat, az rövid időn belül maga is érdekeltté 
válik a hosszú távú üzleti kapcsolatban.

z Mit jelent ez a gyakorlatban?
z Kadur Szabolcs: A magyar iparban meglehetősen unikális módon 
stratégiai szinten gondolkodunk a beszállítók fejlesztésében. Az 
új partnerek nagyjából egy éven keresztül folyamatos szakmai tá-
mogatást kapnak az adott alkatrész előállításához, ami magában 
foglalja a Körber technológiai eljárásainak, mérési, minőség-el-
lenőrzési sztenderdjeinek átadását. Az integrációs programokon 
túl is folyamatos az információáramlás. Nem ígérünk teljesíthetet-
lent és transzparensen teljesítjük a vállalásainkat. Ezt a partnere-
ink értékelik. Nem egyszer szerepet vállalnak az innovációnkban, 

segítenek nekünk fejleszteni. Nagyon meg szokták köszönni ezt a 
fajta együttműködést. Nem véletlenül: sok beszállító lett sikeres 
általunk. Olyan tudásra, eszközökre, minőségre tettek szert, amik 
a jövőben segítették a további növekedésüket.

z Az éles piaci versenyben marad energia a felelősségvállalási 
szempontok érvényesítésére?
z Inotai István: A magyar gazdaság azon úttörői közé tartozunk, 
akik a saját magunkra nézve kötelezőnek tekintett ESG szempon-
tokat a beszállítóktól is elvárják. Működőképes gazdasági modellt 
építeni csak zöld és társadalmilag fenntartható alapokon lehet, 
ezért követelmény, hogy amely beszállító velünk szeretne együtt-
működni, maga is invesztáljon ezekbe a megoldásokba és tegye 
magáévá az etikai elveinket. A gondolkodásmódunk nem egyedi, 
de valószínűleg kicsivel a hazai piaci szereplők többsége előtt já-
runk. Ezek a szempontok az elmúlt években alapértékké váltak. 
A fenntarthatóságot beemeltük a beszállítói értékelésekbe, új 
partnerek esetén pedig az auditálási protokoll része lett a terület 
vizsgálata. Világossá tettük, hogy a kritériumoknak nem megfelelő 
potenciális partnerekkel nem fogunk együtt dolgozni, még abban 
az esetben sem, ha ez gazdaságilag indokolt lenne. Bontottunk 
már fel azért szerződést, mert az adott cégről kiderült, etikátlan 
magatartást tanúsított a munkatársai irányába. Számunkra ez egy-
szerűen nem fér bele.

z A Körber gyakorlatai mennyire adaptálhatók más hazai vál-
lalatok számára?
z Kadur Szabolcs: Vezetőségi tagja vagyok a Magyar Logisztikai, 
Beszerzési és Készletezési Társaság Fenntarthatósági Tagozatának. 
A platformunk egyik fontos feladata a tudásmegosztás és a bevált 
modellek közvetítése. Jelenleg nincsenek egyértelmű szabványok 
a sokféle elemből és intézkedésből összeálló fenntarthatóság té-
makörére. Jó lenne, ha ez megváltozna, mert érezhetően egyre 
több az igény. Évről-évre fontosabb lesz a szemléletformálás, amit 
nem szabad elengednünk: fel kell vállalnunk az úttörő szerepet 
és jó irányt képviselni. Ebben a tagozat szívesen nyújt segítséget 
másoknak: jöhetnek hozzánk problémákkal, feladatokkal, és elő-
adásokat is gyakran tartunk különféle érdekes kérdésekről. Legna-
gyobb örömünkre egyre több vállalat érzi fontosnak az ESG szem-
pontokat és követi a jó példákat. A magunk részéről mindenkit 
erre szeretnénk ösztönzi és emellé támogatást is kínálunk. SRJ

CíMlaponCíMlapon

Balról: Inotai István és Kadur Szabolcs
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A rendszerszintű gondoskodás, amelynek keretében 
a befektetők az érdekeltek széles körével működnek 
együtt a fenntarthatósági feladatok megvalósításán, 
2024-ben az ESG-menetrend egyik fő mozgatórugó-
ja lesz. A Fidelity célja, hogy segítsenek egy olyan 
kedvező szakpolitikai és szabályozói környezet kiala-
kításában, amely képessé teszi és ösztönzi is a vál-
lalatokat a fenntarthatóbb működésre. Négy olyan 
témát határoztak meg, amelyek a rendszerszintű 
gondoskodással kapcsolatos gondolkodásuk alapját 
képezik: az éghajlatváltozás, a természeti környezet 
pusztulása, az erős és hatékony vállalatirányítás, va-
lamint a társadalmi egyenlőtlenségek.
A nettó zéró karbonkibocsátás megvalósítása és a 
természet pusztulásának megakadályozása egyre 
sürgetőbb kérdéssé válik, emiatt mind összetettebb 

és mind határozottabb szakmapolitikai irányítást 
igénylő piacok alakulnak ki. 
– Erre válaszul a befektetéskezelők a vállalatok mel-
lett a szabályozó hatóságokat, a politikai döntés-
hozókat és az iparági csoportokat is bevonva ala-
kítják ki a saját szerepvállalásukat – mondta Al-Hilal 
István, a Fidelity International közép-kelet-európai 
igazgatója. 

Szükség van az áttérés finanszírozására
Az éghajlatváltozás finanszírozása továbbra is jelen-
tős kihívást jelent mind a vállalatok, mind a pénz-
intézetek számára. Fokozatosan kialakulnak azok a 
keretek, amelyek segítik a vállalatokat a nettó zéró 
célok elérését lehetővé tevő, szilárd stratégiák beve-
zetésében. Mivel egyre több vállalkozás tesz közzé 

ZÉRÓ EMISSZIÓ, OPTIMÁLIS TELJESÍTMÉNY.

EMISSZIÓBÓL E MISSZIÓ.

CSÖKKENTSE
A KÁROSANYAG
KIBOCSÁTÁST

Mi lesz az ESG mozgatórugója
ebben az évben?

A	szabályozói	környezet,	valamint	az	éghajlat	és	a	természet	közötti	kapcsolat	lesz	a	fejlődés	
mozgatórugója	2024-ben.

»

https://www.jungheinrich.hu/
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hitelt érdemlő áttérési terveket, az áttérés finanszí-
rozásának további fejlődésére, ezen belül a Fidelity 
a fenntartható hiteleszközök megújulására is számít. 
A kormányok igyekeznek megszüntetni a szakpo-
litika hiányosságait, hogy a zöld technológiák ol-
csóbbá váljanak, míg a szabályozó hatóságok azon 
dolgoznak, hogy az áttérésre szánt finanszírozást a 
megfelelő helyekre irányítsák. Az olyan rendszer-
szintű kezdeményezések, mint az Egyesült Államok 
inflációcsökkentő törvénye, különböző technológi-
ák fejlesztéséhez járulnak hozzá − ilyenek például 
a zöld hidrogén és a fenntartható légiközlekedési 
üzemanyagok. Az ehhez hasonló politikai akarat 
hozzájárulhat a szén-dioxid-mentesítés módsze-
reinek kidolgozásához azokban az ágazatokban, 
amelyekben az átállás technológiai szempontból 
nehéz vagy túl drága. Az EU-ban a szén-dioxid-határ 
kiigazítási mechanizmus bevezetésének célja, hogy 
egyenlő versenyfeltételeket teremtsen a térségen 
belül gyártó és az oda exportáló vállalatok között 
azáltal, hogy biztosítja, hogy a beérkező áruk szén-
dioxid-kibocsátási díja megegyezzen az EU-n belüli 
termelés szén-dioxid-kibocsátási díjával.
Az áttérés társadalmi következményeit is szem előtt 
tartja a Fidelity. Továbbra is párbeszédet folytat a vál-
lalatokkal nemcsak a szén-dioxid-mentesítés infrast-
rukturális költségeiről, hanem a munkavállalóknak a 
követelmények változásával szükségessé váló átkép-
zéséről is. Kormányzati szinten a szakpolitikai dön-
téshozók keresik a módját annak, hogyan védhetik 
meg az új technológiák kiépítése során azokat, akik 
a legkevésbé tudják viselni az áttéréssel kapcsolatos 
kötelezettségvállalások előre felmerülő költségeit. 
Amit ezáltal elérhetünk, az a tiszta energiára való 
áttérés forradalma, alacsonyabb üzemeltetési költ-
ségekkel és nagyobb energiabiztonsággal.

Középpontban a természet
A 2022-es COP15 biodiverzitási konferencia fordu-
lópontnak bizonyult a természetpusztulás hatásá-
nak a klímaválság részeként való elismerésében. Az 
egészséges szén-dioxid-elnyelők és ökoszisztémák 
jelentős szerepet játszanak a nettó zéró karbonkibo-
csátás elérésében, míg az éghajlatváltozás a biológi-
ai sokféleség csökkenésének közvetlen kiváltó oka. 
A gazdasági következmények egyértelműek: becslé-
sek szerint a globális GDP több mint fele mérsékel-
ten vagy nagymértékben függ a természettől1.  Az 
éghajlat és a természet közötti kapcsolat már bizo-
nyos iparágakban is egyre nyilvánvalóbbá válik. Kö-
zülük néhánynak, mint például a bányászat, vezető 
szerepet kell játszania a sikeres átállásban.
A vállalatok már fontolgatják, hogyan hajtsák végre 
a természettel kapcsolatos pénzügyi közzétételekről 
szóló munkacsoport (Taskforce on Nature-Related 
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Financial Disclosures – TNFD) nemrégiben kiadott 
irányelvét. Az éghajlatváltozással kapcsolatos pénz-
ügyi közzétételek munkacsoport irányelvéhez ha-
sonlóan a keretrendszer célja, hogy egységes nyelve-
zetet biztosítson a természetről szóló jelentésekhez. 
Ez komoly eredmény, ugyanis a természetpusztulást 
köztudottan nehéz mérni, mivel nincs univerzális 
mérőszám. Az innovatív technológiák, például egy 
kialakulóban lévő tudományág, a bioakusztika, al-
ternatív mérési rendszerek kifejlesztésével próbálják 
ezt orvosolni.
A TNFD egyes elemei már bekerültek az EU válla-
lati fenntarthatósági közzétételekről szóló irányel-
vébe (Corporate Sustainability Reporting Directive 
– CSRD), amely az egyes cégek számára 2024-ben 
kezdődő adatgyűjtési módszert foglalja össze. Ez az 
eddigi legátfogóbb közzétételi szabvány. A CSRD 
előírja, hogy a vállalatoknak rendszeresen be kell 
számolniuk saját környezeti és társadalmi hatásuk-
ról, valamint az üzleti tevékenységük fenntartható-
sággal kapcsolatos kockázatairól. 

És ez még nem minden: a Nemzetközi Fenntartható-
sági Szabványügyi Testület (International Sustaina-
bility Standards Board – ISSB) is összeállította a maga 
fenntarthatósági közzétételi szabványait, amelyeket 
globális elfogadásra terveztek, és első körben az 
éghajlatra összpontosítanak. Az erdőirtásról szóló 
uniós törvény és más, az emberi jogokra gyakorolt 
hatások enyhítését célzó, hamarosan megjelenő 
szabályok nyomán az ellátási láncok átvilágítása is 
egyre nagyobb figyelmet kap. 
Az ilyen léptékű szabályozás ijesztően hangzik, de a 
fenntarthatósági jelentéstétel és annak a pénzügyi 
jelentéstétellel való összekapcsolódása fontos része 
az éghajlatváltozáshoz, a természetkárosodáshoz és 
a szociális kérdésekhez kapcsolódó kockázatok mér-
séklésének. Lehetővé kell tennie a vállalatok számá-
ra azt is, hogy fokozzák azokat a tevékenységeiket, 
amelyek nemcsak igazodnak az áttéréshez, hanem 
elő is mozdítják a globális gazdaság egészét érintő 
változásokat. 
 
1 World Economic Forum (2020) Nature Risk Rising: Why the Crisis Engulfing 
Nature Matters for Business and the Economy, WEF_New_Nature_Economy_
Report_2020.pdf (weforum.org)

„Az ilyen léptékű szabályozás ijesztően hangzik, de a 
fenntarthatósági jelentéstétel és annak a pénzügyi jelentéstétellel 
való összekapcsolódása fontos része az éghajlatváltozáshoz, a 
természetkárosodáshoz és a szociális kérdésekhez kapcsolódó 
kockázatok mérséklésének.”

https://www.fidelityinternational.com/editorial/article/blue-bonds-and-the-ocean-funding-gap-c24100-en5/
https://www.jungheinrich.hu/
https://www.fidelityinternational.com/editorial/fidelity-answers/bioacoustics-can-sound-solve-biodiversitys-data-deficit-en5/
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GyártásMonitor

Megkezdődtek az előkészületek Győrben a következő 
elektromos motorgeneráció, az MEBeco (Modularer 
E-Antriebs-Baukasten, modulrendszerű elektromos 
hajtáskoncepció) gyártására: a gyártósorok virtuális 
tervezése folyamatban van, emellett a váltókompo-
nensek jövőbeli gyártásához megérkeztek az első 
gyártóberendezések az Audi Hungariához. A magyar 
állam által is támogatott MEBeco projekt 260 munka-
hely megőrzéséhez járul hozzá, valamint tovább erő-
síti a magyar járműipar versenyképességét az elektro-
mobilitásra történő átállás időszakában. 
– Mindössze néhány hónappal ezelőtt indítottuk el 
sikeresen a PPE (Premium Platform Electric) elekt-
romos platform számára készülő hajtásaink soro-
zatgyártását, és már meg is kezdtük a felkészülést 
az elektromos hajtások új generációja, az MEBeco 
gyártására. Ebből is látszik, hogy milyen intenzíven 
zajlik a transzformáció vállalatunknál. Folyamato-
san készítjük fel munkatársainkat az új motorcsalád 
gyártására, amelyhez új tevékenységekre és kompe-
tenciákra is szükségünk lesz – mondta Robert But-
tenhauser, az Audi Hungaria motorgyártásért felelős 
igazgatósági tagja.
Az MEBeco hajtásokat a jövőben a Volkswagen Kon-

Előkészületek Győrben
Megérkeztek	az	Audi	
Hungariához	az	első	

berendezések	az	
elektromos	MEBeco	

hajtások	gyártásához.

EMELÉS HELYETT
CSÖKKENTÉS.
100% ELEKTROMOS. EMISSZIÓBÓL E MISSZIÓ.

szern kisméretű elektromos autóiba építik. Gyártá-
sukhoz a vállalatnál egy új gyártóterületet alakítanak 
ki. Az új elektromos motorcsalád nagyobb gyártási 
mélységben fog készülni az Audi Hungariánál, amely 
új kompetenciákat is szükségessé tesz: az MEBeco 
hajtás számára készülő lemezcsomagot először fog-
ják sorozatban gyártani a vállalatnál, valamint az 
elektromos hajtás forgórésze, azaz rotorja és a telje-
sítményelektronika is Győrben készül majd.
Az Audi Hungaria a világ legnagyobb motorgyára-
ként 2023-ban összesen 1 660 425 motort, köztük 
114 058 darab elektromos hajtást gyártott. 

https://www.jungheinrich.hu/
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Ma a globális kereskedelem mintegy 
90 százaléka tengeri úton zajlik. A glo-
bális hajózási forgalom mintegy har-
madának cél- vagy indulási kikötője 
az Európai Unióban található. Ehhez 
képest csak az áruk mintegy 10 szá-
zaléka halad át a Vörös-tengeren. A 
legrövidebb tengeri útvonal Ázsia és 

Európa között a Szuezi-csatornán át vezetne, de a 
konténerszállító hajók jelenleg hosszú kerülőutakat 
tesznek meg a Jóreménység-fok körül, mert a hú-
szi támadások miatt a hajók, a személyzet, valamint 
a szállított áruk biztonsága érdekében elkerülik a 
Vörös-tengeren át vezető útvonalat. Ez a kerülőút 
a konténerhajók számára körülbelül 7-20 nappal 
hosszabb tranzitidőt eredményez. Ez hatással van a 
hajózásra, a fogyasztókra és az energiapiacra is. Ráa-
dásul a hosszabb menetidő miatt a konténerszállítás 
árai jelentősen megemelkedtek. Például egy 40 lábas 
standard konténer a Sanghaj-Hamburg útvonalon 
december elején még 1450 dollárba került, január 
18-án pedig már 4950 dollárba. Ez kihívás a logisz-
tika számára, mivel az elemzők szerint a hajóforga-
lom 30 százalékos visszaesésével kell szembenézni 
az előző évhez képest, valamint az üres konténerek 
esetleges, helyenkénti hiányával, illetve a magasabb 

biztosítási költségekkel. A Nemzetközi Energiaügy-
nökség szerint a hajók hosszabb szállítási útvonalai 
csak kismértékben növelnék a költségeket.

Hamburgban helyreállt a menetrend a 
hosszabb tranzitidővel
– Januárban ugyan néhány napra valóban voltak fog-
híjak Hamburgban a terminálokon, mivel a távol-ke-
leti hajók nem futottak be mentrend szerint.  Ennek 
következtében a konténerek átlagos tárolási ideje 
kissé megemelkedett, mivel az exportot a hajók ere-
deti menetrendjéhez képest már beszállították.  Nem 
értük el azonban a kritikus kapacitás kihasználtságot 
egyik terminálon sem, és mára már mondhatni hely-
reállt a menetrend a hosszabb tranzitidővel – mond-
ta Kovács Krisztina, a Hafen Hamburg Marketing bu-
dapesti képviseletének vezetője.
Sok vállalat jól felkészült az ellátási láncban bekö-
vetkező zavarokra és tanult a múltból, például a 
Szuezi-csatorna balesetéből és a világjárvány idején 
tapasztalt szállítási problémákból. A végfogyasztók-
ra gyakorolt hatás így „minimalizálható”. A gyártó-, 
illetve kereskedőcégek hosszú szállítási határidők-
kel számolnak, és csökkentik inkább a készleteket, 
amelyekből még mindig van elég az EU-ban, még 
az élelmiszerek esetében is. Jaubert

A	jemeni	húszi	lázadók	támadásai	miatt	a	tavalyi	év	vége	óta	egyre	több	teherhajó	Afrikát	megkerülve	
jut	el	Európába.

Veszély a vizeken

KRESKEDELMI KRÍZIS 
A VÖRÖS-TENGEREN

A Jemen partjainál lévő Bab-el-
Mandeb-szorostól (a szoros arab 
nevének jelentése a „siralom 
kapuja”, amely veszélyes 
hajózhatóságára utal) az észak-
egyiptomi Szuezi-csatornáig 
tartó keskeny tengerszakasz 
fontos szerepet játszik a 
világgazdaságban, hiszen ezen 
keresztül áramlik a globális 
konténerforgalom 30 százaléka. 

Kovács Krisztina

https://www.jungheinrich.hu/
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A fuvarozók elszomorító eredménye egyenes ági 
következménye a kedvezőtlen makrokörnyezet-
nek. A belföldi fogyasztás és a kiskereskedelem 
javuló tendenciát mutat ugyan, de még mindig 
4%-os mínuszban van 2022 utolsó negyedévéhez 
képest. Az ipari termelés, ami a fuvarozás másik 
nagy árubázisa, negatív tendenciával 7,4%-os visz-
szaesésbe került az előző év azonos időszakához 
képest. A tendencia romlását a decemberi termék-
külkereskedelmi egyenleg negatívba fordulása 
jelezte, amelynek értelmében az export nagyobb 
mértékben csökkent, mint az importforgalom. 
Ezek a volumencsökkenések nagyon érzékenyen 
érintik nemzetközi fuvarozóinkat, akik az exportok-
kal jutnak ki az uniós piacokra, ezt követően pedig 
– néhány harmadik országos fuvar elvégzése után 
– importtal térnek haza.

Költségek
A fuvarozók mintegy 2,4–2,6%-kal drágábban 
tankoltak ugyan az előző negyedévhez képest, de 
még mindig legalább 10-15%-kal olcsóbban, mint 
az előző év harmadik negyedévében. Ez a jelentős 
megtakarítás komolyan hozzájárult a többi költ-
ségelem intenzív emelkedésének tompításához. 
Költségcsökkentő intézkedéseik ellenére, a ka-
mionos vállalkozásoknak az üzemanyagon kívül 
minden költségük emelkedett, beleértve a gépko-
csivezetői béreket, az autópályadíjakat, a járművek 
finanszírozását, valamint az alkatrész- és szerviz-
költségeket. Legjelentősebb drágító tételként a 
hazai autópályadíj 17,6%-os emelkedése említhető 
meg, ami önmagában 2,2–3,1%-os fuvardíjnöve-
lést tett volna szükségessé 2023. október 1-jétől.
Összességében a negyedik negyedévben, a nem-
zetközi fuvarozásban 5,1%-os, a belföldiben pedig 
5,4%-os összköltség-növekedés mérhető az előző 
negyedévéhez viszonyítva, míg 2023 azonos idő-
szakához képest 9,4, illetve 8,2%-os az emelkedés 
mértéke.

Hatékonyság, termelékenység
A tavalyi év utolsó negyedévében is romlottak a közúti 
alágazat hatékonysági és termelékenységi mutatói, 
ami főként az alacsony megrendelésállományra ve-
zető vissza. Lecsökkent a kamionok futásteljesítmé-
nye, az üres futások mértéke pedig emelkedett. Ezek 
a hatékonysági, illetve termelékenységi visszaesések 
tovább emelik a fuvarozók rakott kilométerre eső ön-
költségét.

Árfolyam
A forint euróhoz viszonyított árfolyama jelentős 
hatással bír a nemzetközi fuvarozás eredményes-
ségére, mivel a bevételek túlnyomó része euróban, 
a költségek jó része viszont forintban kerül elszá-
molásra. A forint erősödése az előző negyedévhez 
képest 0,2%-kal, míg 2022 harmadik negyedévé-
hez képest 2,2%-kal növelte a szállítási tevékeny-
ség önköltségét.

Padlón vannak a fuvarozók 
Hiába	ért	véget	a	technikai	recesszió,	és	csökkent	jelentősen	az	infláció,	továbbra	is	veszteségben	fuldoklik	az	

áruforgalom	mintegy	80%-át	lebonyolító	közúti	szektor,	mert	nincs	elég	megrendelés.	
Ez	áll	a	DigiLog	Consulting	stratégiai	tanácsadócég	által	közzétett,	2023.	IV.	negyedéves	Közúti	Fuvarozási	Árindex	

(KFX	23Q4)	szakértői	elemzésében.

KÖZÚTI FUVAROZÁSI ÁRINDEX

A DigiLog Consulting negyedévente teszi közzé a Közúti 
Fuvarozási Árindexet, hogy a fuvarozási piac összes 
szereplőjét segítse eligazodni ebben a rendkívül turbulens 
gazdasági környezetben. Köszönhetően az objektív 
eredménynek és a részletes elemzéseknek, ma már széles 
körben használják az indexet megbízók, fuvarozók és 
szállítmányozók egyaránt.

»
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Kereslet – kínálat – ár
Igaz ugyan, hogy 2023 harmadik negyedévéhez ké-
pest a fuvarozók elértek némi emelést, ez azonban 
a negyedik negyedévben sem tudta kompenzálni a 
költségeik növekedését. Az előző év azonos idősza-
kához képest a nemzetközi fuvarozók 9,4%-os, míg 
belföldes kollégáik 8,2%-os díjemelkedéssel tudták 
volna ellensúlyozni költségeik növekedését és ha-
tékonyságuk romlását, azonban a díjszintjük 2,7%-
kal, illetve 3,7%-kal csökkent! Így iparági átlagban a 
közúti fuvarozás nemzetközi és belföldi szegmense 
is veszteséget produkált 2023 negyedik negyedév-
ében, és ez alól csupán a nagyon specializált tevé-
kenységek lehettek kivételek. 
A díjcsökkenés mögött a kapacitásfelesleg áll. A 
fuvarozók ugyanis rövid távon nem tudták kapa-
citásaikat a recessziós környezet miatt lecsökkent 
áruforgalomhoz igazítani, ez pedig az árak esésében 
köszön vissza.

2024-es kilátások
A magyar gazdaság technikai recesszióból való ki-
lábalása, az infláció drasztikus csökkenése és a kis-
kereskedelmi forgalom lassú emelkedése nagyon 
ígéretes jelek a gazdasági növekedés közeledtére 
vonatkozóan. A német gazdaság gyengélkedése 

azonban, ahol hatodik hónapja csökken az ipari 
termelés, komoly árnyékot vethet hazánk növeke-
dési kilátásaira. 

Az alacsony infláció lelassíthatja ugyan a fuvarozás 
egyes költségeinek emelkedését, de brutális, akár át-
lagosan 50-60%-os emelkedés lépett életbe a hazai, és 
akár átlagosan 80-85%-os a német használatarányos 
útdíj esetében, itthon pedig 2024. január elseje óta 
jelentősen emelkedik a gázolaj jövedéki adója is. Az ál-
talános drágulás és az említett adóemelések idén akár 
további 16-21%-os költségemelkedést is okozhatnak. 
Ennek áthárítása pedig nagyon komoly kihívást jelent 
a fuvarozóknak egy kapacitásfelesleggel küzdő köz-
úti fuvarpiacon. A veszteséges működés elhúzódása 
gyorsíthatja a kamionok számának leépítését és a 
csődök számát, ami viszont a recesszió véget értével 
okozhat majd komoly kapacitáshiányt. 

Az Ön partnere  
a vasútlogisztikában
railcargo.com
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A veszteséges működés elhúzódása gyorsíthatja a kamionok 
számának leépítését és a csődök számát, ami viszont a recesszió 
véget értével okozhat majd komoly kapacitáshiányt.

https://www.railcargo.com/hu
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Az egyik ilyen ügyfél az AGC Glass, autóipari 
üvegtermékeket gyártó vállalat, amely nagyon 
különleges követelményeket támaszt a logisztikai 
telephellyel szemben: a törékeny autóipari üveg-
termékek biztonságos tárolása és egy jövőálló, spe-
ciálisan a nagy terhelésekhez tervezett állványszer-
kezet biztosítása jövőbeni bővítési lehetőséggel. A 
törékeny üvegtermékek biztonságos tárolása érde-
kében, a Jungheinrich kifejlesztett egy moduláris, 
szélesfolyosós állványrendszert a nehéz rakomá-
nyok számára, amely a stabilitás és a rugalmasság 
tökéletes kombinációját kínálja. 

Sikeres bemutatkozás
Bár a Jungheinrich már számos sikeres projektet 
valósított meg a DSV logisztikai szolgáltatóval, ez a 
konkrét vállalkozás volt a vállalat első olyan egyedi 
állványrendszert telepítő vállalkozása, amely egy 
sor jelentős össztömeget jelentő üvegtermék spe-
ciális tárolására szolgál. Több mint 55 000 m2 rak-
tárterületen a Jungheinrich állványrendszer-sza-
kértői több raktárépületben egy robusztus, széles 
folyosós állványrendszert állítottak fel, amely akár 
4000 kg-os polc- és 20 000 kg-os rekeszterhelést is 
lehetővé tesz. Az állványrendszer váza kiváló minő-
ségű acélból készült a maximális stabilitás érdeké-
ben, míg az üvegtáblák számára kialakított speci-
ális raklapos állványrendszer biztosítja a törékeny 
termékválaszték megbízható tárolását.

Rugalmas, biztonságos és jövőálló
A Jungheinrich állványrendszerekkel és targoncákkal 
felszerelt duisburgi telephelyen a nagyobb rugalmas-
ság igénye miatt az ügyfél úgy döntött, hogy a meglé-
vő üvegállványrendszereket kiegészíti, egy speciálisan 
az üvegtáblák számára tervezett raklapos állványrend-
szerrel. A modulárisan összeszerelhető rendszerüknek 
köszönhetően az állványok maximális rugalmasságot 
biztosítanak a jövőbeli raktárbővítésekhez. A logisz-
tikai megoldást hatékonyan egészítik ki az egyedi 
igényekhez igazodó, üvegtáblák kezelésére alkalmas 
Jungheinrich EKS 412s speciális adapterekkel felsze-
relt komissiózó targoncák, amelyek zökkenőmentes 
szállítási folyamatokat biztosítanak.

Állványozási szakértelem egy kézből
A raklapos állványrendszer és a targoncák közötti ha-
tékony együttműködésnek köszönhetően az ügyfél 
maximális tárolási kapacitással és megnövekedett 
áteresztőképességgel rendelkezik, mivel a tárolt 
árukhoz való gyors hozzáférés biztosítja a maximális 
munkahatékonyságot. A Jungheinrich ismét megmu-
tatta tehetségét a DSV ügyfele számára a tökéletes áll-
ványozási megoldás azonosításában. A saját fejleszté-
sek, az egyedi megoldások, a maximális biztonság és a 
minőség a kulcselemei a vállalat sikeres stratégiájának 
az ilyen összetett állványszerkezetek megvalósításá-
ban – ez a stratégia már több mint 60 éve jól szolgálja 
a Jungheinrichet. 

A	DSV	logisztikai	szolgáltató	a	duisburgi	kikötőben	üzemeltetett	új,	logisztikai	parkban	nemcsak	multimodális	
szállítási	lehetőségeket	kínál	a	vasúti	és	folyami	szállítástól	kezdve	a	közútig	és	azon	túl,	hanem	kiterjedt	

tárolókapacitással	is	büszkélkedhet	a	különböző	ügyfelek	árui	számára.

Modern állványszerkezet 
nehéz terhekhez
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A vállalatok továbbra is lassan javítják ki az infor-
matikai termékekben felfedezett sebezhetősé-
geket. Ez nemcsak a kkv-szektorra jellemző, bár 
ott gyakrabban fordul elő, és fő oka a frissítések 
időben történő telepítéséhez szükséges házon 
belüli szakértelem hiánya. Amikor egy népszerű 
alkalmazásban vagy rendszerben sérülékenysé-
get fedeznek fel, a kiberbűnözők elkezdik keresni 
az internetre kapcsolt érintett rendszereket. Ha a 
javítás kiadása után egy vállalat több mint 48 órát 
vár a telepítéssel, akkor a támadások kockázata 
nagymértékben megnő. A vállalkozásoknak ezért 
módosítani kell frissítési és javítási rendjüket, adott 
esetben külső szakértők bevonásával. 
2024-ben várható emellett, hogy megnő a nulla-
dik napi, azaz az olyan támadások száma, amelyek 
az elérhető javítások nélküli sérülékenységeket 
használják ki. Ez különösen a nemzetállamok által 
végrehajtott kémkedések és ipari szabotázsok ese-
tében jellemző.  

A fizikai háborúk digitális 
következményei
Az Ukrajna elleni orosz invázió az elmúlt évtizedek 
egyik legnagyobb katonai konfliktusa a nyugati 
világban, és a fizikai támadások mellett jelentős 

kiberháború is zajlik. Sajnálatos módon a digitális 
áldozatok közé tartoznak a konfliktusban közvet-
lenül nem érintett szervezetek is, például olyan 
nemzetközi vállalatok, amelyek irodái vagy gyárai 
Ukrajnában vannak. Amíg a konfliktus fennáll, az 
ilyen jellegű járulékos károk elkerülhetetlenek. 

Hamisított hívások 
és mobil-zsarolóvírusok

Mire	számíthatunk	2024-ben	az	informatikai	biztonság	területén?	Eddy	Willems,	a	G	DATA	biztonsági	
evangélistája	hat	előrejelzést	mutat	be.

»

2024-ben várható, hogy megnő a nulladik napi, azaz az olyan 
támadások száma, amelyek az elérhető javítások nélküli 
sérülékenységeket használják ki. 
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Hasonló problémák figyelhetők meg a világ más 
konfliktusaiban és háborúiban is, és szembesülünk 
azzal, hogy a „kiberfegyverek” általában nem sokat 
törődnek a határokkal vagy a nemzetekkel.

A mesterséges intelligencia tovább 
fejlődik 
2023-ban a mesterséges intelligencia vitathatatlan 
áttörést ért el, 2024-ben pedig további fejlődés vár-
ható. A kiberbűnözők kihasználják a mesterséges 
intelligencia előnyeit, így az adathalász-e-mailek 
egyre nehezebben észlelhetők, és ennek követ-
keztében hatékonyabbak. A hangklónozás és a 
hamisított (deepfake) videók fejlesztései a rosszin-
dulatú szereplők érdeklődését is felkeltették. 2024-
ben több olyan esetre számítunk, amikor a kiberbű-
nözők igénybe veszik a mesterséges intelligencia 
segítségét, különösen olyan támadások esetén, 
amely meghatározott személyeket céloz meg. 
Például előfordulhatnak „sokkhívások”, amikor a hí-
vó MI-alapú hangtechnológiát használva családtag-
nak vagy hivatalos entitásnak adja ki magát, hogy 
személyes adatokat nyerjen ki. Noha ez jelentős 
felkészülést és időt igényel a kiberbűnözőktől, saj-
nos magas hozammal jár, mivel lehetővé teszi, hogy 
hatékonyan használják ki áldozataik érzelmeit. 

A támadások hullámai
A sportrajongók már várják 2024 nyarát olyan 
eseményekkel, mint a párizsi nyári olimpiai játé-
kok és a németországi labdarúgó-Európa-bajnok-
ság. Azonban a hackerek radarján is szerepelnek 
ugyanezek. Jelentős mennyiségű támadásra kell 
számítani a nyáron, beleértve a DdoS-támadáso-
kat, a hivatalos webhelyek offline állapotba kerülé-
sét vagy az alternatív üzenetek megjelenítését. Az 
amerikai előválasztások és az európai parlamenti 
választások valószínűleg hasonlóképpen jelentős 
kiberaktivitást generálnak, különösen, ami a fél-
retájékoztatást illeti. Szemléletes példa erre az a 
hamis telefonos kampány, amelynek során Biden 
amerikai elnök meghamisított hangján próbálják 
meg a bűnözők lebeszélni a demokrata szavazókat, 
hogy részt vegyenek a szavazáson. 

A zéró bizalom elve 
előtérbe kerül
A Nemzeti Kibervédelmi Intézet 
weboldalán olvasható leírás sze-
rint a „zéró bizalom elve” (Zero 
Trust) azt a biztonsági szemlé-
letmódot jelenti, hogy feltételez-
zük, hogy rendszereink kompro-
mittálódása elkerülhetetlen – mi 
több, valószínűleg már meg is 
történt – ennélfogva egyetlen 
rendszerelem vagy hozzáférési 
kísérlet sem tekinthető megbízhatónak. A nulla bi-
zalom jelentősen növeli az általános biztonságot, de 
vannak olyan forgatókönyvek, amikor még mindig 
nem nyújt megfelelő védelmet. 
A hackerek és a kiberbűnözők rendszergazdai jo-
gokkal szerezhetik meg a felhasználói bejelentkezési 
adatokat, például úgy, hogy feltörik a többtényezős 
hitelesítést munkamenetcookie-lopással, egy köztes 
támadással vagy egy úgynevezett MFA-fáradási tá-
madással. Ez lehetővé teheti számukra, hogy hoz-
záférjenek a belső adatokhoz és a teljes hálózathoz. 
Ezért magának az adatoknak a védelme is fontos, 
nemcsak az adatokhoz való hozzáférésre való ösz-
szpontosítás. 

A mobilfenyegetések bővülő birodalma
2024-ben a mobileszközöket célzó fenyegetések 
köre szélesebbé és veszélyesebbé válik. A fejlett 
rosszindulatú programoktól a bonyolult adatha-
lászrendszerekig sokféle a kockázat. A kiberbűnözők 
kihasználják a mobil operációs rendszerek és alkal-
mazások sebezhetőségét, ami az adatszivárgások 
számának növekedését eredményezi.
2024-ben az agresszívabb mobil-zsarolóvírusok 
számának növekedése várható. Ezenkívül az Apple 
iOS hivatalosan is támogatni kezdi a harmadik féltől 
származó AppStore-okat az EMEA- (Európa, Közel-
Kelet és Afrika) régióban, ami új fenyegetést is jelent, 
amelyet a szervezeteknek figyelembe kell venniük. 
Bár továbbra sem világos, hogy az Apple hogyan tel-
jesíti ezt a követelményt, ébernek kell maradnunk, 
hiszen a mobileszközök rosszindulatú programjai-
nak többsége harmadik fél által üzemeltetett App-
Store-okból származik. Eddy Willems

A SZERZŐRŐL

Eddy Willems az informatikai biztonság és a 
rosszindulatú programok jól ismert szakértője. 
Három iparági szervezet (EICAR, AVAR és 
LSEC) igazgatósági tagja, valamint a G DATA 
CyberDefense biztonsági evangélistája.

A hackerek és a kiberbűnözők rendszergazdai jogokkal szerezhetik 
meg a felhasználói bejelentkezési adatokat, például úgy, hogy feltörik 

a többtényezős hitelesítést munkamenetcookie-lopással, egy köztes 
támadással vagy egy úgynevezett MFA-fáradási támadással.

https://sg.hu/cikkek/it-tech/156411/maris-valasztasi-csalasra-hasznaljak-az-mi-t
https://nki.gov.hu/it-biztonsag/hirek/nsa-utmutato-a-zero-bizalmi-biztonsagi-modell-megvalositasahoz/
https://www.eddywillems.be/
https://www.eddywillems.be/
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Az idei évtől alapvető változások léptek életbe a 
fenntarthatósággal, vagyis ESG-vel kapcsolatos 
vállalati kötelezettségek területén, ami valamilyen 
módon minden hazai társaságot érinteni fog. Míg a 
fenntarthatósági jelentéstételi kötelezettség a nagy-
vállalatok jelentős része számára ismert, a beszállító-
ikra vonatkozó fenntarthatósági átvilágítás sokuknál 
új feladatként jelenik meg, és a hitelt igénylő társa-
ságokat hamarosan hasonló eljárásnak vetik majd 
alá a bankok is. Mindemellett az EU kiberbiztonsági 
irányelveinek átültetését célzó új jogszabály is már 
az idei évben kötelezettségeket ró számos hazai cég-
re. A követelményeknek való nem megfelelés súlyos 
következményeket vonhat maga után, de a Grant 
Thornton nemzetközi üzleti- és adótanácsadó cég 
szerint a vállalatoknak ettől függetlenül is érdemes 
teljesíteniük a kötelezettségeket, mivel ez verseny-
előnyt biztosíthat számukra.
A tavalyi év utolsó napjaiban az Országgyűlés elfo-
gadta a fenntartható finanszírozás és az egységes 
vállalati felelősségvállalás ösztönzését szolgáló 
hazai szabályozást, az ESG- vagy fenntarthatósági 
törvényt, a Magyar Nemzeti Bank pedig elindította 
a fenntarthatósági minimum kérdőív szakmai egyez-
tetését a pénzügyi szektor szereplőivel.
ESG minimum kérdőívére is figyelni kell Míg azonban 
a 2024-től hatályos ESG-törvény által meghatározott 
kötelezettségek, – különösen a fenntarthatósági 
jelentés elkészítésére vonatkozó követelmény – az 
érintettek jelentős része által ismert, addig a beszál-
lítói átvilágítás és az MNB egyelőre tervezet formájá-

ban létező ESG minimum kérdőíve eddig kevesebb 
figyelmet kapott, pedig ez a hazai vállalatok széles 
körére további új kötelezettségeket ró.
A jegybank által a pénzintézetek számára kiküldött 
ajánlás tervezet alapján ugyanis a bankoknak 2024. 
július 1-től minden 50 millió forintot meghaladó 
összegű vállalati hiteligénylés, hitelgarancia, illetve 
faktoring ügylet, 2025. január 1-től pedig minden 10 
millió forintnál nagyobb céges igény esetében érté-
kelniük kell a környezeti és társadalmi fenntartható-
sággal kapcsolatos kockázatokat. Ez a gyakorlatban 
azt jelenti, hogy a pénzintézetek saját kockázatér-
tékelésükbe beépítve, annak keretében kérdőíves 
formában átvilágítják azon vállalati ügyfeleiket, akik 
a fenti összeghatárt meghaladó kihelyezési igénnyel 
keresik meg őket.
Mivel az ezzel kapcsolatos műhelymunka még fo-
lyik, az ajánlás nem feltétlenül a végleges helyzetet 
tükrözi, de a tervek alapján az ügyfeleknek méretük 
és tevékenységük függvényében 30-90 kérdésre kell 
válaszolniuk működésük fenntarthatósági vonatko-
zásai kapcsán, beleértve a klímaváltozás vállalko-
zásukra gyakorolt hatásait is. A MNB ESG minimum 
kérdőíve a szakmai egyeztetések lezárását követően 
várhatóan fokozatosan kerül kiterjesztésre a vállalati 
hitelezés teljes körére.
Fenntarthatósági átvilágításon kell átesniük a be-
szállítóknak A fenntarthatósági törvény által előírt, 
fokozatosan kiterjesztendő hatályú fenntarthatósá-
gi jelentéstételi kötelezettség első körben, 2024-től 
a közérdeklődésre számot tartó nagyvállalatokat 

Változás jön a vállalati hiteleknél 
Átvilágítják	a	bankok	a	
cégeket	a	fenntarthatósági	
kockázatok	miatt;	
versenyelőnybe	hozhatja	
a	magyar	cégeket	
a	fenntarthatósági	
követelmények	teljesítése.

»
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érinti. Az érintett vállalatoknak fenntarthatósági 
stratégiát és kockázatkezelési rendszert is kell készí-
teniük. Az emberi jogokra és a környezetre gyakorolt 
tényleges és potenciális káros hatások felmérésével 
kapcsolatos elvárás pedig nemcsak saját maguk és 
leányvállalataik, hanem üzleti partnereik tevékeny-
sége tekintetében is kötelező.
A törvény tehát a kötelezettek számára azt is elő-
írja, hogy a teljes vállalati értéklánc fenntartható-
ságának felmérése érdekében világítsák át beszál-
lítóikat is, ez irányú kötelezettségeik teljesítéséről 
pedig szintén évente úgynevezett ESG-beszámolót 
kell készíteniük.
– Amíg a fenntarthatósági jelentés műfaja a nagy-
vállalatok jelentős része számára már ismert, a 
fenntarthatósági célú átvilágítási kötelezettség új 
feladatként jelenik meg a nagyvállalatok túlnyomó 
többségénél, ami a jogszabály alapján akkreditált 
informatikai megoldás nélkül gyakorlatilag lehetet-
len – hívta fel a figyelmet dr. Balásfalvi-Kiss András, 
a Grant Thornton ESG és Fenntarthatósági vezetője.
A fentieken túl a kötelezett nagyvállalatoknak a kö-
vetkezőkkel kell még számolniuk:
•	 fenntarthatósági felelős kinevezése,
•	 panaszkezelési eljárás (whistlebowling) bizto-

sítása,
•	 megelőzési és korrekciós intézkedések megál-

lapítása,
•	 ESG adatszolgáltatási kötelezettség teljesítése,
•	 valamint évente ESG beszámoló készítése az 

előző évben végzett átvilágításról és eredmé-
nyeiről.

Mivel a nagyvállalatok üzleti partnerei és a hitelter-
mékekkel valamilyen formában érintett vállalkozá-
sok köre lefedi a versenyképes hazai vállalkozások 
túlnyomó részét, az új szabályozás közvetlenül vagy 
közvetve csaknem valamennyi vállalatot érint kö-
telezetti, beszállítói vagy ügyfél oldalon. Mindez a 
magyar KKV-szektorra is jelentős új feladatokat ró.
Az ESG-kötelezettségeknek való megfelelés költség-
vonzata a vállalat méretének függvénye. Miután a 
törvény célja elsősorban a megfelelés biztosítása, 
ezért az első évben felfüggesztésre kerülnek a bün-
tetések, azonban a későbbiekben az uniós gyakor-
lattal összhangban az árbevétel akár 2%-áig terjedő 
bírsággal, valamint a pályázatokban, közbeszerzé-
sekben való hátrányos megkülönböztetéssel, akár 
kizárással is számolhatnak a jelentéstételi kötelezett-
séget nem teljesítő vállalatok.
A vállalatoknak azonban ettől függetlenül is érde-
mes teljesíteniük a kötelezettségeket, hiszen érté-
kes információkat szerezhetnek például arról, hogy 
milyen jellegű és mekkora a kitettségük a klímavál-
tozás negatív hatásainak, illetve nemzetközi piaco-
kon a fenntarthatósági jelentés, az adatszolgáltatási 

képesség versenykritérium (lesz). Ezért, noha az új 
előírásoknak való megfelelés többletterhet jelent az 
érintettek számára, hosszabb távon a versenyképes-
ség fenntartásának feltétele, amely versenyelőnyt 
biztosíthat számukra a követelmények bevezetésé-
vel késlekedő országok vállalataival szemben.
Ennek megfelelően az ESG-törvény több célt szolgál. 
Egyrészt a környezet és az emberi jogok védelmének 
fokozása önmagában is jelentős értékkel bír, más-
részt az európai uniós előírások korai és előremutató 
átvételét a gazdaság fenntartható alapokra való zök-
kenőmentes helyezésének szándéka vezérelte. Az új 
keretrendszer egyik fő célja így az átállás elkerülhe-
tetlen adminisztrációs terheinek minimalizálása, va-
lamint versenyelőny biztosítása a hazai vállalkozások 
számára.

Sok ezer céget érint
A fentieken, illetve a 2023-ban hatályba lépett panasz-
törvény előírásain túl a magyarországi vállalatoknak 
egyéb új kötelezettséget is teljesíteniük kell az uniós 
előírásokkal összhangban.
A hazai cégeket érintő további lényeges ESG-vonat-
kozású újdonság, hogy az idei évben hatályba lépett 
a kiberbiztonsági tanúsításról és a kiberbiztonsági 
felügyeletről szóló „Kibertan törvény” is. Az EU új ki-
berbiztonsági irányelveinek (NIS2) átültetését célzó 
jogszabály több ezer hazai vállalat információbizton-
sági felkészültségét hivatott hatósági eszközökkel 
vizsgálni, cégmérettől és tevékenységi körtől függően 
már a 2024-es évre meghatározott kötelezettségeket 
kijelölve számukra.
A NIS2 hatálya alá azok a több mint 50 főt foglalkoz-
tató vagy több mint 10 millió euró éves árbevételű 
társaságok tartoznak, melyek stratégiailag kockázatos 
ágazatokban tevékenykednek. Az újdonság, hogy ez 
a meghatározás a cégek egy jóval szélesebb körét 
jelölik ki hatósági ellenőrzésre ahhoz képet, akiknek 
eddig kiberbiztonsággal foglalkozniuk kellett. Pél-
dául az energetika, a közlekedés, az egészségügy, a 
vízügy, a gyógyszeripar, a digitális infrastruktúrák és 
szolgáltatások, a logisztika, a hulladékgazdálkodás, az 
elektronikai és járműgyártás, az élelmiszer-előállítás 
és -forgalmazás, a vegyipar vagy a kutatás területein 
működnek.
Első körben 2024. január 1-től június 30-ig az érintett 
szervezeteknek önazonosítást és biztonsági osztályba 
sorolást kell végezniük, valamint kiberbiztonságért fe-
lelős személyt kell kijelölniük. 2025-től pedig kétéven-
te kötelező IT-auditáláson is át kell esniük, az SZTFH 
által nyilvántartott valamely auditor által.
A fenti követelmények teljesítése jelentős kihívás elé 
állíthatja az érintett szervezeteket, így az erre való fel-
készülést érdemes mielőbb elkezdeni – hangsúlyoz-
zák a Grant Thornton szakértői. 
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Az intralogisztika specialistái, az AGILOX, Crown, GLOBE Fuel Cell 
Systems, HWArobotics, Innok Robotics, Jungheinrich, MEYSENS, RA-
VAS, SAFELOG, SSI SCHÄFER és STILL nyerhetik el a nemzetközileg 
elismert trófeák egyikét. A BOX ID Systems, a Brightpick, a CIP Mo-
bility és a CYBRID pedig az „IFOY Start-up of the Year” kategóriában 
indul a díjért.

Három integrált ügyfélmegoldást jelöltek 
A BMW-nél működő AGILOX-megoldást, az autóipari ágazatban a 
mobil robotok segítségével történő utántöltés egyik zászlóshajó 
projektjét juttatta a döntőbe a zsűri. 2023 vége óta 27 AGILOX ONE 
látja el a BMW regensburgi gyárának munkaállomásait a karosszéri-
ához szükséges alkatrészekkel a vontatószerelvények és a pufferrak-
tárak manuális rakodása helyett. Egy átlagos héten az AGILOX ONE 
körülbelül 2624 tonna teli és üres konténert kezel gyalogosokkal, 
targoncákkal és vontatókkal vegyes forgalomban, mintegy 3294 
kilométert megtéve. 
Szintén versenyben van az IFOY trófeáért a Beiersdorf AG kozmetikai 
termékek ultramodern termelési központja, amelyet az intralogisz-
tikai specialista STILL fejlesztett ki egy integrált termelési és raktár-
ellátási rendszer részeként. A Lipcse melletti zöldmezős projektet 
lízingmodellként valósítják meg, és mérföldkőnek számít a gyógy-
szeripari innovatív intralogisztikában. Teljesen automatizált és kézi 
berendezéseket, mobil, valamint helyhez kötött komponenseket 
használnak. Összesen 25 jármű működik, valamint egy több mint 
9700 tárolóhely kapacitású és 12,7 méteres magas állványrendszer. 
Ezen kívül mintegy 180 méter hosszú szállítópályát telepítettek. Az 
egyik különlegesség egy kifinomult energiarendszer a folyamatos, 
7/24 órás működéshez.
A SAFELOG mobil szállítórobotjai a Mercedes Factory 46-ban a 
kategória harmadik kiemelt megoldása. A Sindelfingeni összesze-
relőcsarnok átalakításakor a hangsúly az intralogisztikai ellátási 
folyamatok hálózatba kapcsolására és átláthatóságára helyeződött 
az ellátási lánc mentén. A bajor robotikai specialisták pick-by-light 
rendszereit és 350 AGV-ből álló flottáját használják az alkatrészek 
komissiózására, illetve a gyártósorokhoz történő szállítására. A min-
denkori státuszt egy közösen kifejlesztett, valós idejű felügyeleti 
rendszer ellenőrzi. A saját intelligenciával felszerelt AGV-k önállóan 
hozhatnak döntéseket, míg a kritikus pontokon a Mercedes vezér-
lőrendszere veszi át az irányítást.

Két raktári gép került a döntőbe 
A Crown újonnan kifejlesztett, 2 tonna teherbírású és 14,2 méteres 

emelési magasságú ESR 1200 a fenntarthatóság és a termelékeny-
ség holisztikus megközelítésével nyűgöz le. A magasemelésű tar-
gonca olyan termékfejlesztéseket kínál, mint az új oszlopkialakítás 
a nagyobb stabilitás és a jobb láthatóság érdekében, valamint az 
ökológiai lábnyom csökkentése az újratervezett gyártási folyamat-
nak köszönhetően.
A Jungheinrich EJC 112i modelljével a zsűri egy univerzálisan al-
kalmazható, akár 1,2 tonna teherbírású és 4,7 méteres emelési ma-
gasságú lítiumionos elektromos targoncát juttatott a döntőbe. A 
kompakt mindenes új mércét ígér a tömörség, a teljesítmény és a 
hidraulikus teljesítmény tekintetében. Jellemzői: csökkentett elülső 
méretek, nagy energiasűrűség és magas maradékkapacitás.

Három mobil robotot jelölt a zsűri 
Az Innok Robotics akár 700 kilogrammos rakományok szállítására 
alkalmas INDUROS autonóm szállítórobotja az időjárástól, a rossz 
talajviszonyoktól és egyéb akadályoktól függetlenül használható 
kültéren, beltéren vagy kombináltan. A vontatókocsikat autonóm 
módon kapcsolja össze és szét, és a működtetéséhez mindössze 
egy modern webböngészőre van szükség. A liDAR- vagy GPS-alapú 
hibrid navigáció automatikusan, megszakítás nélkül kiválasztja a 
legjobb navigációs és szenzortechnológiát. Nincs szükség a tere-
pen lévő jelölésekre, fix pontokra vagy indukciós megvezetésre a 
padlózatban.
A zsűri az új megfogó-koncepcióval ellátott Jungheinrich SOTO 
megoldását is a döntőbe juttatta, amely a VDA 5050 ipari kommu-
nikációs szabványnak megfelelő, vegyes flottákban való használatra 
alkalmas. A teljesen autonóm mobil robot kis teherhordókat (SLC) 
vesz fel és helyez el a gyártó- és összeszerelősorok utántöltő állvány-
zataiba. Egyszerre akár 24 különböző méretű kisméretű rakomány-
hordozót is képes szállítani, ami tízszeres kapacitásnövekedést és 
60%-kal nagyobb gyártási sebességet tesz lehetővé. A célcsoportok: 
autóipar, elektronikai ipar, háztartási gépek gyártói, valamint a fröcs-
csöntéses gyártás.
A döntőben jutott az első automatizált STILL EXV iGo sorozatú rak-
tári gép is. Kifinomult technológiát, egyszerű üzembe helyezést és 
gyors szervizelést ígér a skálázható automatizálási megoldásokhoz. 
A targoncát akár önállóan, akár vegyes üzemben, kézi vezérlésű 
targoncákkal párhuzamosan lehet használni, vagy szükség esetén 
kézi vezérlésre lehet váltani. A robusztus raktári segédgép hasznos 
anyagmozgató megoldás lehet, különösen a kisebb flottával és ke-
vés vagy automatizálási tapasztalattal egyáltalán nem rendelkező 
vállalatok számára.

Tizenhét innováció 
a döntőben

Kihirdették	az	IFOY	AWARD	2024	jelöléseit:	35	vállalatból	
hat	ország	15	intralogisztikai	szolgáltatója	kvalifikálta	
magát	a	döntőbe,	összesen	17	eszközzel	és	megoldással,	
köztük	négy	start-up	vállalkozás.

»
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Két jelölés a helyhez kötött robotok között 
A szingapúri székhelyű, kiváló minőségű raktári és logisztikai robo-
tokat gyártó HWArobotics 50 kilogrammos terhelést bíró SLS600 
3D shuttle robotrendszere jutott a döntőbe. Legyen szó változó 
vagy fix méretű, kétirányú vagy 3D-s shuttle robotokról, mindegyik 
ugyanazon a sínen közlekedik, és képesek folyosót váltani vagy lift 
segítségével különböző szintek között mozogni. Az SLS600 ideális 
az e-kereskedelem, a média és az elektronika, valamint más alacsony 
áteresztőképességű, nagy sűrűségű logisztikai operáció számára. A 
rendszer akár 50%-kal alacsonyabb költséget ígér, különösen meg-
lévő raktárak utólagos felszerelésekor.
Az SSI SCHAEFER SSI Piece Picking egy robotcella az egyes tételek 
korábban költséges és munkaigényes komissiózásához. A sokoldalú 
rendszermegoldás, beleértve a szoftvert is, maximális pontosságra 
van tervezve, és olyan fejlett funkciókat kínál, mint a pick-and-place, 
a mesterséges intelligenciát alkalmazó tárgyfelismerés, a szabadal-
maztatott megfogási pont meghatározása és a kíméletes termék-
kezelés. Az alkalmazás, amellyel óránként akár 1200 kiszedés is el-
érhető, különösen alkalmas lassú és közepes méretű targoncákhoz, 
és intelligensen kombinálható szállítópályákkal, valamint shuttle 
rendszerekkel. A célcsoportok közé tartozik az ipar, az egészség-
ügyi, gyógyszeripari és kozmetikai ágazat, az e-kereskedelem és a 
szerződéses logisztikai szolgáltatók.

Három megoldás „Az év különlegessége” 
kategóriában 
A holland RAVAS gyártó fejlett, mozgás közbeni mérlegelési tech-
nológiával ellátott iCP mérlegével véget érnek a menet közbeni 
mérlegelési megállások és megszakítások. Amikor a járművezető 
felveszi a raklapot, a mérési folyamat automatikusan elindul. Menet 
közben meghatározásra kerül a raklap súlya, és ha szükséges, az 
adatok elküldhetők a rendszerbe nyomon követés és rögzítés céljá-
ból. A súlyadatok bármely ERP vagy WMS rendszerbe átvihetők, és 
felhasználhatók súlyalapú számlázáshoz.
A GLOBE Fuel Cell Systems szintén kvalifikálta magát az IFOY-döntő-
re a 2,5 és 5 tonna közötti tömegű ellensúlyos targoncákban hasz-
nálható hidrogénüzemű GLOBE XLP80 üzemanyagcellás tápegy-
séggel. Az erőforrás különösen alkalmas a nehézipar, az italipar és 
általában a logisztikai szolgáltatók számára. Fő előnye a gépjármű-
ipari szabványoknak megfelelő minőség. Emellett számos szenzor 
küld adatokat a GLOBE DataCore felhőbe, amely az ügyfelek számára 
átfogó jelentésekhez és szolgáltatásokhoz áll rendelkezésre.
A világ első 3D-s ultrahangos érzékelője, a MEYSENS Toposens ECHO 
ONE, amely a denevérek echolokációs technológiáját utánozza, nem 
kevesebbet ígér, mint forradalmat a mobil robotok ütközéselkerü-
lésében. Az olyan szenzortechnológiákkal ellentétben, mint a liDAR 
vagy a kamerák, amelyeket a fényviszonyok, a visszaverődések és az 
időjárási körülmények befolyásolhatnak, az akusztikus ECHO ONE 
ultrahanghullámok segítségével pontosan érzékeli a környezetét 
még akkor is, amikor az optikai érzékelők elérik a határaikat.

Négy start-up a döntőben 
A München melletti Garchingban található BOX ID Systems start-up 
vállalkozás valós idejű BOX ID ProcessGuard szkennelési megoldása 
jutott a döntőbe, amely tökéletes megoldás az áruk szállításához 

a disztribúciós logisztikában. Innovatív IoT-megközelítésének kö-
szönhetően a rendszer lehetővé teszi a hibamentes komissiózást és 
optimalizálja a szállítódobozok ciklusát. A megoldás valós időben 
csatlakoztatható az ERP/EWM rendszerekhez a cél- és a tényleges 
összehasonlítás érdekében, és hatalmas megtakarításokat ígér a 
nagy- és kiskereskedelemben működő vállalatok, valamint az ipari 
gyártók, illetve a logisztikai szolgáltatók számára.
A pozsonyi székhelyű Brightpick start-up cég által szabadalmaztatott 
Brightpick Autopicker egy autonóm mobil robot, amely közvetlenül 
a raktári folyosókon válogatja és konszolidálja a megrendeléseket. 
Más komissiózó robotokkal ellentétben az AI-alapú Autopicker-nek 
már nem kell oda-vissza járnia a központi komissiózó állomásokra, 
ami magasabb termelékenységet tesz lehetővé kevesebb eszközzel. 
A robotok minden olyan raktárban alkalmazhatók, ahol komissiózás-
ra van szükség, de más feladatokra is használhatók.
A müncheni székhelyű CIP Mobility start-up teljesen újragondolta a 
mikro-mobilitást a mocci Smart Pedal Vehicle nevű intelligens pedá-
los járművével. A szintetikus anyagból készült, karbantartásmentes 
munka- és teherbringa ideális a kereskedelmi felhasználók számára, 
akik erőteljesen, mégis fenntarthatóan szeretnének közlekedni az 
utolsó mérföldön, valamint a cég telephelyén vagy az intralogisz-
tikában. A B2B e-bike 60-80 kilométeres hatótávolságot és 95%-os 
újrahasznosítási arányt ígér. Emellett az újrahasznosítható műanyag 
felhasználása a gyártás során mintegy 68%-kal csökkenti a szén-dioxid- 
kibocsátást az alumínium alkatrészekhez képest.
Legfeljebb 20 kilogrammos tárgyak súlytalan mozgatása saját fizikai 
erő nélkül. A hildeni székhelyű CYBRID start-up cég CYBRID exoske-
letonja az első adaptív, a teljes felsőtestet támogató öltözet kíván 
lenni a piacon. A testhez szorosan illeszkedő ruházat teljesen auto-
matikusan követi a felhasználó mozgását, és valós időben alkalmaz-
kodik a kompenzálandó többletsúlyhoz, a felhasználó testtartásá-
hoz és cselekvéseihez. Jelenleg a célcsoport a gyártás és a logisztika.

Az IFOY-jelöltek az INTRALOGISZTIKAI TESZT-
ARÉNÁ-ban
Az IFOY AWARD a szakértelmének köszönhetően az intralogisztika 
világszerte elismert innovációs díja. A kiválasztást széles körű audit 
előzi meg, különböző jelölési és tesztelési ciklusokkal. A döntőbe 
jelölt termékek és megoldások átesnek az IFOY tesztsorozatán és a 
tudományos innovációs ellenőrzésen. A jelölteket nem közvetlenül 
egymással, hanem a piaci versenytársaikkal hasonlítják össze. Emel-
lett egy 19 tagból álló nemzetközi zsűri – melynek a Supply Chain 
Monitor szaklap főszerkesztője, Rapi-Jaubert Szilvia is tagja –, és az 
ipari szegmensből érkező tanácsadók csoportjai utaznak a rendez-
vényre, hogy maguk értékeljék a döntősöket. Az innováció lelkes 
rajongói április 10-én és 11-én a INTRALOGISZTIKAI TESZTARÉNA 
rendezvényen tesztelhetik az IFOY döntőseit élőben is.
A 17 IFOY-döntős mellett több mint 100 innováció lesz kipróbál-
ható a 10 000 négyzetméteres csarnokban. A rendezvényre 1500 
résztvevőt várnak. A díjátadó ünnepségre június 14-én kerül sor 
a Bécs mellett fekvő Baden császárvárosban. Az osztrák HERMES.
Wirtschafts.Forummal való együttműködésnek köszönhetően az 
alsó-ausztriai Congress Center és Casino Baden látványos helyszínt 
biztosít a díjátadó ünnepségnek. A verseny eredménye mindaddig 
titok marad – mind a döntősök, mind a közönség számára. 
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JELENTKEZÉS: 
ANGOL és magyar nyelvű szakmai önéletrajzát, illetve motivációs levelét az alábbi e-mail-címre várjuk:

lv@tech-people.com

További információ: Vági László/Tech People Hungary Kft. • 1053 Budapest, Reáltanoda u. 11. 1. em.
Tel: +36 30 426 8308 • www.tech-people.com

A Tech People egy európai munkaerő-közvetítő vállalat, mely magasan képzett erőforrásokat, valamint kiszervezett IT szolgálta-
tásokat nyújt különböző iparágak számára. Partnercégünk megbízásából az alábbi pozícióba keresünk munkatársat:

ÉPÍTŐIPARI ÉRTÉKESÍTÉSI SZAKTANÁCSADÓ
TERÜLETI KÉPVISELŐ 

FELADATOK: 
•  Speciális ÉPÍTŐIPARI TERMÉKEK, ÉPÍTŐANYAGOK, MŰSZAKI MEGOL-

DÁSOK (IPARI PADLÓ, MŰGYANTA, BETONTECHNOLÓGIA) értékesítése, 
projektmenedzsmenti feladatok ellátása, partnerek látogatása Közép-
Magyarország területén;

•  Kelet-Magyarország területére koncentrált nagyobb projektekben való 
részvétel;

•  TERVEZŐKKEL való kapcsolattartás.
•  Építészek, tervezők, építőmérnökök, építőipari szakkivitelezők, beru-

házók, generálkivitelezők és betonüzemek látogatása és a termékek, 
műszaki megoldások értékesítése;

•  Üzletfejlesztés: új potenciális partnerek felkutatása;
•  Ügyféligények felmérése, árajánlatok készítése;
•  Szerződések előkészítése, megkötése és gondozása;
•  Szaktanácsadás, projektkövetés, meglévő partnerekkel való kapcsolat-

tartás;
•  Beruházások folyamatos figyelemmel kísérése az értékesítési területen.

ELVÁRÁSOK: 
•  Felsőfokú műszaki vagy kereskedelmi végzettség;
•  Min. 2-5 éves értékesítési szaktanácsadó, műszaki üzletkötő, területi 

képviselő, mérnök-üzletkötő, Field Sales Representative tapasztalat 
(preferáltan IPARI PADLÓ KÉSZÍTÉS, TERVEZÉS, BETON ÉRTÉKESÍTÉS, 
IPARI PADLÓ SEGÉDANYAGAINAK FORGALMAZÁSA, ESZTRICH, MŰ-
GYANTA, BEVONATOK, SZÁLBETON, ÉPÍTŐIPARI SZÁLAK, BETONTECH-
NOLÓGIA);

•  A területen működő ügyfélkör alapos ismerete (Közép-Magyarország);
•  Kereskedői véna;
•  Műszaki affinitás;
•  Kiváló kommunikációs készség, szervező készség;
•  Lendületes, flexibilis személyiség;
•  Csapatjátékos;
•  B kategóriás jogosítvány;
•  Kommunikációs szintű angol vagy német nyelvismeret.

MUNKAVÉGZÉS HELYE:  Budapest + Közép-Magyarország

OPERATÍV VEZETŐ (KKV, IATF 16949) 

FELADATOK: 
•  A cég (magyar KKV, autóipari beszállító, gyártás) operatív működtetése, 

az ügyvezető munkájának támogatása;

•  Ügyfelekkel való kapcsolattatás (Farmer Sales, Pricing, Key Account 

Management, Customer Service);

• Supply Chain Management, Project Management, Production Support;

•  A termelés és az anyaggazdálkodás rendszerének folyamatos fejlesz-

tése;

• Folyamatok optimalizálása, stratégiai fejlesztések felügyelete;

•  Beosztottak (20-30 fő) motiválása és folyamatos fejlesztése, munkájuk 

ellenőrzése és szakmai támogatása;

• A vállalat profitábilis és költséghatékony működésének biztosítása;

• Határidők betart(at)ása;

• Közvetlen jelentési kötelezettség az ügyvezető felé.

ELVÁRÁSOK: 

•  Felsőfokú műszaki vagy gazdasági végzettség;

•  5-8 év, preferáltan kisebb-közepes magyar vagy nemzetközi hátterű 

(SME, <50 fő) TERMELŐ vállalatnál (Small and medium-sized enterpri-

ses, AUTÓIPAR, TIER1, TIER2) szerzett vezetői tapasztalat (Operations 

Manager, Sales Manager, Production Manager, üzletfejlesztés, Key 

Account Management, Inside Sales, termelés, gyártás- és felhasználás 

technológia, beszerzés, logisztika);

•  IATF 16949 ismeretek; 

•  Tárgyalási szintű ANGOL nyelvtudás;

•  SAP ismeret előny;

•  Vezetői készségek (leadership, people management skills, 10-50 FTE’s);

•  Kiváló kommunikációs és tárgyalási készség;

•  Tulajdonosi szemlélet;

•  AutoCad ismeretek.

MUNKAVÉGZÉS HELYE:  Budapest
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A recesszióból való kilábalással egyidőben növe-
kedni fog a munkaerő iránt kereslet, így várhatóan 
a foglalkoztatás 2024-ben enyhén bővülhet majd. 
A munkaerőpiac továbbra is feszes, a gyorsuló gaz-
daság és magas foglalkoztatás ellenére minden 
ágazatot érintő munkaerőhiányra számíthatunk 
idén is. 2024 azonban bőven tartogat további ki-
hívásokat: ismert és új munkaerőpiaci trendek for-
májában. A magyar munkaerőt is a bér mozgatja 
leginkább, ezért természetesen kiemelten fontos, 
hogy a vállalatok növelni tudják a bérszínvonalat. 
Előrejelzések szerint a hazai bérfejlesztések átlaga 
2024-ben 5-7% környékén várható.

Egyre népszerűbb a hibrid 
munkavégzés
A hazai munkaerőpiac másik meghatározó eleme 
a távmunka iránti igény, ezért szintén rendkívül 
fontos, hogy a vállalatok erre megfelelő válaszo-
kat adjanak és elsősorban a teljesítmény és a ne 
a jelenlét számítson, mivel a hibrid munkavégzés 
már a modern munkakultúra része. A vállalatok si-
kere a munkavállalókon múlik, ezért is fontos, hogy 

a vállalkozások a lehető leghatékonyabban tobo-
rozzanak, gyors és egyszerű jelentkezési és kivá-
lasztási folyamatot biztosítsanak. Katkics Attila, HR 
szakember szerint a legcélravezetőbb toborzáshoz 
több eszköz egyidejű alkalmazása szükséges.
– A munkaerőhiány egy összetett probléma, tüne-
ti kezeléssel érdemi javulást nem lehet elérni. Már 
csak demográfiai alapon is évente 1%-ot csökken a 
munkaerőbázis, éppen ezért is szükséges minden 
szereplő együttes, egyirányú működése. Összes-
ségében elmondható, hogy a meglévő munka-
erőpiaci tartalék aktivizálásához strukturált foglal-
koztatáspolitikai eszközök alkalmazása szükséges. 
A bérszínvonal emelésével, a munkaerő külföldre 
vándorlásának lassítása, a hazatérés politikájá-
nak, vonzerejének megteremtése mindenképpen 
szükséges. Gazdaságpolitikai prioritásokból adó-
dóan harmadik országos munkaerőre hazánkban is 
szükség van, így a foglalkoztatást érintő bürokrácia 
csökkentése és az integráció elősegítése is égető 
feladat – mutatott rá a szakember.

Színre lép a Z-generáció
Soha nem dolgozott még annyi generáció együtt, 
mint napjainkban, ezért a vállalatoknak saját sike-
rük érdekében meg kell tanulniuk a többgenerá-
ciós munkaközösségeket kezelni. 2024-ben egyre 
növekszik a Z-generációs fiatalok száma a munka-
erőpiacon, miközben az Y- generáció tagjai egyre 
gyakrabban töltenek be vezetői és menedzsment 
pozíciókat. A HR szakemberek számára ez is kihí-
vást jelent, hiszen kezelniük kell a fiatal munkavál-
lalók eltérő munkakultúrával kapcsolatos elvárása-
it. Ezek a várakozások gyakran magukban foglalják 
a jobb munka-magánélet egyensúly iránti igényt, 
folyamatos oktatást és készségfejlesztést, valamint 
a sokszínűség, inkluzivitás és fenntarthatóság irán-
ti nagyobb hangsúlyt.
Mindezek mellett egyre nagyobb szerepet kap 
a  kulcsemberek megtartása  is: felértékelődött a 
szervezeti kultúra, a belső kommunikáció, a hiteles 
munkáltatói márka, a munka–magánélet egyensú-
lya, a lelki egészség biztosításának fontossága, de 
egyértelműen látszik az igény a személyre szabott 
motiváció iránt is.
Katkics Attila szerint 2024-ben, munkáltatói ol-
dalon előtérbe kerül majd a munkavállalók alkal-
mazkodóképességének fontossága, munkavállalói 
oldalon pedig egyértelmű trend a bevonás, bevo-
nódás iránti igény, mely egyértelműen növelni ké-
pes a munkavállalói elköteleződést.
– A vállalatok egyre inkább olyan munkavállalókat 
keresnek, akik képesek alkalmazkodni, új készsége-
ket elsajátítani és jártasak a technológiai eszközök-
ben – mondta a szakember. 

2024-ben emelkednek 
a hazai bérek

Ezek	lesznek	a	legfontosabb	változások	a	munkaerőpiacon.



Impresszum

KIADJA
Sycamore Média Lapkiadó Kft.
1117 Budapest, Karinthy Frigyes út 17.
Telefon: +36 70 389 0984
E-mail: scmonitor@scmonitor.hu
www.scmonitor.hu

FELELŐS KIADÓ
a Kiadó ügyvezető igazgatói

IGAZGATÓ – FŐSZERKESZTŐ
Rapi-Jaubert Szilvia
(jaubert.szilvia@scmonitor.hu)

LAPIGAZGATÓ
Csörögi Dóra
(csorogi.dora@scmonitor.hu)

KÖZPONTI E-MAIL
scmonitor@scmonitor.hu

MUNKATÁRSAK
Deák Szabolcs
Hajdú Péter
Soós-Németh Viktória

HIRDETÉSFELVÉTEL
Telefon: +36 70 389 0984
scmonitor@scmonitor.hu

www.scmonitor.hu

TERJESZTÉS
Elektronikus úton, névre szólóan

PÉLDÁNYSZÁM: 8500+

2005 Minden jog fenntartva.
HU-ISSN: 1786-6634

A Supply Chain Monitor digitális magazin 
bármilyen írott, grafikai és képanyagának, 
vagy részletének a kiadó írásbeli engedélye
nélküli újraközlése bármilyen formában, 
(elektronikus és nyomtatott médiában) tilos. 
A kiadó a hirdetések, illetve a kerettel jelölt 
PR-cikkek tartalmáért nem vállal felelősséget.

A Supply Chain Monitor digitális szaklap 
névre szólóan, elektronikus úton kerül 
terjesztésre. Az Európai Parlament és a Tanács 
(EU) 2016/679 számú Általános Adatvédelmi 
Rendeletének („GPDR”) való megfelelésre 
Kiadónk is nagy hangsúlyt fektet, és ennek 
megfelelően Olvasóink adatainak kezelésére 
vonatkozó Adatkezelési Tájékoztatónk a 
www.scmonitor.hu megtekinthető. Olvasóink 
tájékoztatást kérhetnek személyes adataik 
kezeléséről, illetve kérhetik azok helyesbítését 
vagy törlését a Sycamore Média Kft. 
elérhetőségein.

Kapcsolódni szeretne valamely témához?

Hívja szerkesztőségünket!

Telefon: +36 70 389 0984

E-mail: scmonitor@scmonitor.hu

DIGITÁLIS
2024. március

számunk tartalmából:

 gyógyszerlogisztika

 elektronikai ipar

 belföldi disztribúció

 mesterséges intelligencia

INTRALOGISZTIKA
melléklet

20éve


